
Head Tallinn Tehnikaülikooli
vilistlased Ja kogu akadeemiline pere!
Tallinna Tehnikaülikool on  ainult 
pool aastat noorem  kui Eesti Vaba
riik -  olen kindel, et T T Ü  vilist
laseks olek on igaühele suur au ja 
tunnustus.

T artu  Ülikool on vaieldam atult 
saanud viim ased poolsada aastat 
nautida suverääni rolli ja privileege 
Eesti kõrgharidusm aastikul. Au nei
le töö  eest, m ida selleks tehtud on!

T äna ei ole keskkond tulevaste in
seneride võrsum iseks atraktiivne. 
K õrgkoolid ise ligitõmbavaid kar- 
jääriväljundeid ei paku (ega ei peaks
ki), sam as tööstuse avalik huvi 
kõrgem al tasandil inseneride kaa
samiseks on parimal juhul ebasta
biilne — kui, siis saame ettevõtete 
puhul huvist rääkides kõnelda 
ainult konkreetsetest töökohtadest. 
Teisalt ootab tööstus kõrgkoolide 
kom petentsikeskuste teket, nais suu
daksid pakkuda innovatsiooni- 
protsessi jaoks väga vajalikke tead
misi ning ekspertiisi.

Tunnistan, et olen Tallinna Tehni
kaülikooli arengu osas m õneti m u
relik. T T Ü  ise on  teinud suuri jõu
pingutusi hea tasakaalupunkti leid
miseks. Tasakaalu riiklikus kõrg 
haridus tellimuses otsib aga kogu 
E esti m ajandus. Kui aga seatud 
prioriteetidele ei järgne uus hingus 
rahastam ises, on  nendest p ingutus
test vähem  kasu, kui võiks olla. Sän

on  pilgud õigustatult suunatud valit
susele, kes riigi rahajagam ispoliitikat 
õiglaselt, kuid endale seatud ees
m ärkidest lähtuvalt tegem a peab.

Mina olen sellele valitsusele kõrg- 
haridusküsim ustes om alt p o o lt ees
märgiks seadnud rakenduskõrghari- 
duse n ing traditsioonilise akadeem i
lise kõrghariduse selge eristamise. 
Ma ei näe võim alust, e t ühe katuse 
all, ühe kõ rgharidusinstitu tsioon i 
raames tegeldakse nii sotsiaalteadus
tega kui inseneride õpetam isega, 
tehakse teatrit n ing õpetatakse keeli.

O len ennegi öelnud, et m inu arva
tes on võtm ekohaks tehnika ja teh

noloogia paradigm a sissetoom ine 
ükskõik millise õppetasem e õppe
program m i. Jah , see m uutus on kee
ruline, kuid tarvilik. Siin peab olema 
suunaks lahenduste saamine küm 
nendi sees. Pean seda realistlikuks, ja 
mis oluline, m õõdetavaks ees
märgiks.

V äidan, et kogu E esti hariduskor
ralduse võtm eküsim us on, kuhu ja 
kuidas liigume kõrgharidusega. Vi
sioon kõrghariduse tulevikust — nii 
akadeem ilisest kui rakenduslikust — 
annab raam i kogu hariduskeskkon- 
nalc. P uudu  on  olnud hariduse juh
tim isest, terv iknägem usest, süs
teem susest. Milline on  üldine kõrg
hariduse finantseerim iskord? Ü li
koolide rektorid  vajavad pikas pers
pektiivis kindlust, m ida ja millises 
ulatuses ning millistel alustel rahas
tatakse.

T än a  peavad E esti kõrgkoolid  
konkureerim a erialade laialdase 
dubleerim ise tõ ttu  üsna piiratud tu
rul. K õ rgkoo lid  laiendavad om a 
koolituspakkum ist ka E estist välja. 
Siin on põhiküsim useks — kas ja kui
das suudavad E esti kõrgkoolid insti- 
tu tsioonidena teravale konkurentsile 
vastu pidada, kuidas vastata kasva
vatele ootustele kvaliteedi osas.

Valitsuse sõnum  E esti kõrgkooli
dele on, et Eestis jäävad alles ainult 
need kõrgkoolid, mis suudavad oma

plaane seada nii, et nende tegevus 
oleks pidevalt paindlik ja arene- 
misvõimeline, alati eesmärgistatud 
ja alati ambitsioonikas. Täna kõik 
kõrgkoolid sellistele tingimustele ei 
vasta.

Millest peaksime täna selguse m õt
tes kõrghariduse missioonina rää
kima, on uute teadmiste ja oskuste 
rakendam ine ja rakendatavus. Pea
me m õistma, et täna aset leidev hari
dus- ja teadusruum i rahvusvahelis
tum ine m uudab ka meie kõrgkoole, 
taham e seda või mitte.

Väikese riigi eriliseks väljakutseks 
on kriitilise massi koondamine -  
võim e osaleda täisväärtusliku part
nerina rahvusvahelises tippteaduses 
ja samal ajal endiselt om ada võimet 
tekitada ja kasvatada siseriiklikult 
lisakompetentsi. See aga tähendab 
Eestis kokkulepet ja koostööd riigi 
ja kõrgkoolide vahel nii finantseeri
mises kui ka kõiges muus.

M ida peavad Eesti rakendus
kõrgkoolid — majandusm ootorid -  
oluliste eesmärkidena silmas pida
ma? K indlasti tihedat koostööd 
tulevaste tööandjatega, et täpsustada 
õpingute eesmärke ja viia läbi õppe
protsesse või praktikat.

E uroopa liigub Lissaboni protses
si vaimus vastu järgmisele finants- 
perspektiivile. Vastavalt Lissaboni 
eesm ärkidele ja meie rahvusliku

poliitika tõ ttu  peaks kindlasti rõhku 
panem a nende üliõpilaste arvu 
suurendamisele, kes tulevad kutse
keskkoolidest, ja töökogem ustega 
täiskasvanutele — nii-öelda elukestva 
õppe printsiipi jälgides.

Professionaalsete inseneride panus 
kaasaegses m ajandusruum is on 
tähtsam kui kunagi varem. Peame 
vaatama ka hom sesse päeva -  kuhu 
liigume? M ida suudam e eesti
maalastele pakkuda töökohal, ka 
m eelelahutustööstuses, rääkimata 
meditsiinist, sõltub suuresti inse
neride loovm õtlem ise võim est. 
N eed insenerid  -  Teie -  olete 
visiooniga inim esed, kõrge intellekti 
ning m õttejõu rakendamise osku
sega inimesed. Valitsuse poliitikaks 
peab üheselt olem a sellised inim e
sed varakult üles leida, neid julgusta
da ja koolitada. Tuleb meeles p ida
da, et E esti on  E uroopas vaga 
tihedas konkurentsikeskkonnas. 
Teistes riikides kasvab majanduse 
ning ühiskonna sõlmvus teadlastest 
ja inseneridest iga päevaga -  meie 
majanduse kahjuks.

Ilma Teieta, insenerid, ei ole ka 
Eesti Edu!
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Tallinna Tehnikaülikooli Vilistlas
kogu üheks eesm ärgiks on om a 
vilistlaste ühendam ine ja ühistege
vuse korraldam ine. Sama eesmärki 
kannavad arvatavasti kõik alumni- 
ehk vilistlasorganisatsioonid maail
mas. AJummks kutsutaksegi maail
m as kõiki vilistlasi ja sealt tulenevalt 
ka neid ühendavaid organisatsioone. 
A lum ni tuleb ladina keelest - tõlkes 
kasvandik, hooolealune, kasupoeg ja 
—tütar (alumnus, alumna).

Tänavu märtsis said Põhjamaade 
alumnu irgamsatsux >nide juhid, liik
m ed ja ülikoolide PRspetsialistid 
kokku R ootsis, Royal Institute o f 
Technology* (K TH ), kus korraldati 
rahvusvaheline sem inar, teem aks 
avalikud suhted ja kom m unikat
sioon  vilistlasorganisatsioonides. 
Lisaks arutati ka sponsorluse ja 
infotehnoloogia alaseid küsimusi.

Konverentsil jagati inform atsiooni 
uutest võimalikest vilistlasorganisat- 
sioonide rahastam isvõim alustest, 
anti nõu kuidas töötada välja vilist- 
lasorganisatsioonide kom m unikat
siooni strateegiaid. A rutati liikme
teks värbamise poliitikat. K T H s oli 
esindatud ka Tallinna T ehnika
ülikooli Vilistlaskogu allakirjutanud 
liikmega.

K onverentsi peaesineja oli J e f f  
Todd (the lixecutive Vice President o f 
th t University o f A rizona A lum ni 
Associatiori), kes pidas e ttekande 
Arizona Ülikooli «/«.w/riorganisat- 
siooni loomisest, suhtekorraldusest 
vilistlaste vahel ning sellest, millist 
nõu ja abi oleks võimalik saada 
tudengitel vilisdastelt ja kuidas to im 
ib m entorlusprogram rn. Tõstaksin 
esile, et nende vilisdaskogul on  om a 
eelarve, arengukava ja pidevalt

vüakse läbi m itm esuguseid  
uuringuid vilistlaste seas.

Je ff  T odd rõhutas eelkõige, e t me 
ei peaks tegelem a m itte he tke
seisuga ja aastaplaanidega, vaid 
vilisdaskogul on  väga tähtis mõelda 
juba 10 aastat ette. Ühiskond m uu
tub, program m id m uutuvad, peam e 
teadm a ka seda, m ida pakum e 
näiteks 10 aasta pärast, et lõpetanu 
tahaks ja oleks uhke om a endise 
ülikooli üle.

Konverentsil olid esindatud pea 
kõik suurem ad Põhjam aade ülikoo
lid. Ü hisjoonena, mida tahaks väga 
rõhutada - kõigil nende vilisdasor- 
ganisatsioonidel o n  olem as oma 
kon tak tvõrgustik , andm ebaasid. 
N o rra  esindajad  nim etasid, et 
põhilised  ärikontak tid  ülikooli 
lõpetajate hulgas tekivadki just and
mebaaside kaudu.

Probleemiks peeti eelkõige, ja mis 
tekitas ka arvukalt vaidlusi, üliõpi
laste ja vilistlaste vahelisi suhteid. 
O ldi nõus, et efektiivselt töötab 
vilistlaste omavaheline suhtlusvõr- 
gustik, aga tudengite ja vilistlaste 
koostöö  tarvis tuleks välja töötada 
uued kommunikatsioonistrateegiad.

Mida oleks TTÜ-I 
sellest õppida?

A ugustist 2003 on  ka Tallinna 
Tehnikaülikooli Vilistlaskogu Nordic 
A lu m n i NetWork is (Põhjam aade 
vilistlasvõrgus tikus). K uulum ine 
Põhjam aade võrgustikku annab 
vilistlaskogule rohkem  in fo rm at
siooni teistest organisatsioonidest 
Skandinaavia regioonis. Võimalik 
o n  ühisürituste, loengute ja 
sem inaride korraldamine.

Tooksin siinjuures eraldi välja selle,

et Tallinna Tehnikaülikooli Vilistlas
kogu juurde oleks eelkõige vaja luua 
vilistlaste digitaalne andmebaas, mis 
võim aldaks meie vilistlaste vahel 
aktiivsemat komm unikatsiooni. Lä
bi tuleks viia aktiivne värbamispolii- 
tika tudengitele: kahju on tõdeda, et 
hoolim ata nii suurest hulgast lõpeta
jatest on nii vähe liikmeid Vilist
laskogus. Lisaks sooviksin vilistlase
na saada rohkem  inform atsiooni 
Yilisdaskogust ja Tallinna Tehnika
ülikoolist, kas siis infomaterjalide 
kaudu või üritustel osaledes.

L õpetuseks lisaksin, et hea on 
tõdeda, et TTÜ  Vilistlaskogu on 
siiski sammukese edasi liikunud ja 
tekkinud on omanäoline rahvusva
heline suhtlus teiste naaberriikide 
tehnikaülikoolide vilistlaskogudega.

M ärge Paas
TTÜ vilistlane aastast 2001

Mida ootab meie vilistlane?
J a a n u a r is  2004 viis T a llin n a  
T eh n ik aü lik o o li tu ru n d u se  õ p 
p e to o l läb i T T Ü  V ilistlaskogu  
liik m e te  u u rin g u . U u rin g u  koos
ta ja te k s  ja  k ü s itle ja te k s  o lid  
T T Ü  m a ja n d u s te a d u sk o n n a  ja 
T P Ü  rek laam i ja  m eed ia  osakon 
n a  tu d e n g id  lek to r Ivar Soone 
ju h en d am ise l. U u rin g u an d m e te  
k o g u m ise l k a s u ta ti  e e lteav ita - 
m ise g a  p e rs o n a a lin te rv ju u d . 
U u rin g u g a  k a a rd is ta ti  T T Ü  
V ilis tla sk o g u  liik m e te  p ro fiili, 
m õ õ d e ti rah u lo lu  V ilistlaskogu  
sen ise  tö ö g a  ja  oo tu s i tu lev ikuks.

Liikmeskond
V ilistlaskogu liikmete profiili 

kaardistam isel selgus kolm 2 /3  
„reeglit“ . Esiteks jääb enamik vas
tanuist -  ligi 2 /3  -  vanusegruppi üle 
55 eluaasta, kogu valuni keskmiseks 
kujunes skaala asüm m eetrilisuse 
tõ ttu  56-58 aastat. See keskmine 
korreleerub ka vilistlaste TTÜ  
esm akordse lõpetam ise aastaga, 
mille keskm iseks kujunes 1971— 
1973. Teiseks, enamik küsitletutest -  
taas ligi 2 /3  -  olid  tip p ju h id  või 
õ p p e jõ u d , vähem  klassifitseeriti 
end spetsialisti või keskastmejuhina. 
K olm andaks, ootuspäraselt ning 
loogilises seoses vanuse ja ametiga 
ligi 2 /3  vastanutest ülalpeetavaid või 
alaealisi lapsi ei omanud. Valdava 
enamiku küsidetutest m oodustasid 
ehitus-, keemia-, energeetika- ja 
majandusteaduskonna lõpetanud.

U uringu tulem usena selgus, et 
enamik vastanutest kuulus vähemalt 
uhte ülikooliga see j m d või m itteseo
tud  organisatsiooni peale TTU  
Vilistlaskogu, mis annab tunnistust 
V ilis tlaskogu  liik m e te  kü lla ltk i 
k õ rg e s t a k tiiv su se s t ü h is k o n d 
likus ja  o rg an isa ts io o n ilise s  töös. 
Põhjustest, miks liituti TTU  Vilist
laskogu endaga, olid vastanute seas 
esikohal ülikooli toetamine ja kon
taktide hoidm ine. Paljud liitusid 
Vilistlaskoguga hoopis kutse peale, 
ilma tegelikku põhjust omam ata. 
Yümast väidet to m b  ka levinuim 
infoallikas -  isiklik kontakt Vilistlas
kogu esindajaga.

Hinnang Vilistlaskogule
Pisut ü le  p o o lte  v a s ta n u is t o n  

rah u l T T Ü  V ilis tla sk o g u  te g e 
v u seg a  ning leiab, et V ilistlaskogu 
täidab om a funktsioone. Sam asu
gune napp jaatav ülekaal vastustes 
on  ka küsimusele, kas V ilisdaskogu 
liige sisustab meelsasti om a aega 
Vilistlaskogu üritustega. Seejuures 
arvam us, kas liikmed om a vaba 
aega meelsasti Vilistlaskogu tege
mistega sisustavad, on tugevalt seo 
tud  arvam usega V ilistlaskogu 
funktsioonide täitm isest. Teisisõnu: 
need, kes leiavad, et V ilisdaskogu 
täidab om a funktsioone, on  tõ e
näolisem ad sisustam a om a vaba 
aega Vilisdaskogu tegemistega.

H innangu  k üsim ustest kokku  
võib järeldada, et p u u d u b  p iisav a l 
m ä ä ra l l i ik m e te  p ro f iil i le  ja  
soovile v as tav ad  vab a  su h tle m is t  
p a k k u v a id  ü ritu s i, ehkki nende 
korraldam ist nähakse V ilisdaskogu 
ühe olulisima funktsioonina. Sama 
kinnitab ka liikmete enda h innang  
Vilistlaskogu ü ritustel osalem ise 
kohta: ligi po o led  vastan u test
leiavad, et nad osalevad üritustel 
harva, ligi kuuendik aga ei osale 
üldse. Samuti kuuendik väitis, et 
Vilisdaskogu üritustel osalem ine ei 
ole nende jaoks oluline, ülejäänud 
arvam used  jagunesid v õ rd se lt 
keskmiste kategooriate „keskekläbi 
oluline“ ja „oluline“ vahel.

O otuspärasena  selgus V ilistlas
kogu vähene funktsioon  endiste 
kursusekaaslastega suhtlem isel -  
ligi 9 /1 0  pidas suhtlem isvõim alusi 
täiesti piisavaks ka ilma toetava o r 
ganisatsioonilise s truk tuu rita . 
Sellegi poolest sai Vilistlaskogu roll 
suhtlem isel laiem as ringkonnas 
kõrge h in n an g u  osaliseks, lig i 
p o o le d  k ü s i t le tu te s t  v ä ä r tu s 
ta s id  k õ rg e lt k a  u u te  k o n ta k t id e  
lo o m ise  v õ im a lu s t V ilis tla sk o g u  
k au d u . Veel hinnati V ilisdaskogu 
puhul üh tekuuluvustunnet, kõige 
madalam olulisus om istati enese- 
teostusvõim alusele, mis tuleneb ka 
V ilistlaskogu liikm ete vanuses t 
n ing enam asti juba saavu ta tud  
positsioonist.

U ute liikmete suhtes oli enamik 
vastanuist m eelestatud positiivselt -  
lig i 3 /4  v a s ta n u is t le id sid , e t ka 
äsja  ü likoo li lõ p e ta n u il on  m id a 
g i V ilis tlask o g u le  ju u rd e  anda . 
Samuti arvas 2 /3  respondentidest, 
et Vilisdaskogul on  edukaks tegut
semiseks hetkel luga vähe liikmeid, 
m istõttu  peeti oluliseks tööd  uute 
aktiivsete liikmete värbamisel. Vi
lisdaskogu liikm emaksu pidas para
jaks või isegi madalaks üle 90% vas
tanuist. L iikm em aksu tõstm isesse 
suhtusid positiivselt ligi pooled  vas
tanutest. liik m e te  vähesuse tege
likuks põhjuseks liikm em aksu ei 
peetud.

R esponden tide  p o o lt T T Ü  Vi
lisdaskogu puhul nim etatud positi
ivsed faktorid võib jagada tinglikult 
4 gruppi: 

üritused (ball, tenniseturniir jms); 
üldine idee sellest, et midagi vilist

laste jaoks üldse tehakse (see et 
Vilisdaskogu üldse eksisteerib, ühis
elt koos tegem ise m õte, vilistlaste 
ühendam ine jne);

koostöö T T Ü ga ning TTÜ  aren
gule kaasaaitam ine (info saamine 
TTÜ  seisu ja arengu kohta, kontakt 
ülikooliga, arengule kaasaaitamine);

inimesed ja suhdem ine, ühtekuu
luvus (suhtlem ine, kooskäim ine, 
kuuluvus, sõprus jne).

Positiivsena võib märkida samuti, 
et häirivaid faktoreid leiavad liikmed 
T TÜ  Vilistlaskogu juures oluliselt 
vähem  kui meeldivaid külgi. E nim  
mainitud rahulolem atuse põhjused 
on  liikm eskonna kõrge vanus ja sel
lest tulenev passiivsus. Kokku võib 
aga rahulolem atuse põhjused jagada 
3 eri gruppi: 

passiivsus (aktiivsete liikmete vä
hesus, harvad koosolem ised, m itte- 
kohaleilm um ine üritustele jne);

elitaarsus ja form aalsus (liigne 
orienteeritus prom inentidele, sisse
tuleku järgi inimese väärtuse hin
damine, mis loob  lõhe akadeemiliste 
ja ärimaailma liikmete vahel, for
maalne suhtlem ine jne);

liikmete kõrge vanus (sh noorliik
m ete vähene huvi ja osavõtt, 
vananev liikm eskond jms).

Liikmete passiivsusest annab tun
nistust ka asjaolu, et ligi 3 /5  vasta
nuist ei ole nõus ise osalema mitte 
ühegi ürituse korraldam isel ning 
seda sõltum ata erialast. O otuspära
selt ei olnud ürituste korraldamises 
nõus kaasa lööm a eelkõige need, kes 
p idasid  ka osavõttu  keskeltläbi 
oluliseks võ i ebaoluliseks.

Passiivsusest annab tunnistust 
lisaks veel asjaolu, et ka ürituste arvu 
olulist tõstm ist Vilistlaskogu liikmed 
eriti ei poolda — kuni 4 üritust aastas 
sooviks ligi 43% küsidetutest, 4—6 
ürituse soovijaid on  aga vaid 
kuuendik.

Tegevuse parendamise 
ettepanekud

Vilistlaskogu tegevuse parenda
mise osas sooritati, et V ilistlas
k o g u  võ iks su u re m a t tä h e lep an u  
p ö ö ra ta  o m a  teg em is te  rek laa 
m im ise le , liikmete aktiivsuse tõ s t
misele ning uute aktiivsete inimeste 
värbamisele. Samuti sooritakse näha 
tihedam at koostööd ülikooli, vilist
laste ja üliõpilaste vahel, rohkem  
uusi ideid ja huvitavaid üritusi ning 
m itm ekesisem at tegevust. Paljud 
vastanuist peavad oluliseks kõrgema 
tehnilise hariduse propageerim ist, 
erialade kaupa organiseeritud tege
vuse edendam ist (nt erialaõhtute 
korraldam ine) ja ettevõtete ühis- 
külastuste organiseerimist nii vilist- 
lastele kui ka üliõpilastele. Samuti 
sooritatakse Vilistlaskogul edastada 
T T Ü  arengu ja probleemide kohta 
teavet in terneti teel. Üle poolte 
V ilistlaskogu liikm etest leidis, et 
o rganisats ioon  peaks tähelepanu 
pööram a eelkõige om a liikmetele 
n ing  tegelem a stipendium ide 
jagamise ja muu üliõpilastega seotu
ga vaid teisejärgulisena.

Erialastest kontaktidest ja sünd
m ustest tunti puudust ka vasta
m isel küsimusele, m ida Vilistlas
kogu veel om a liikmetele pakkuda 
võiks. Soovitakse ro h k e m  lo e n 
g u id , m is tu tv u s ta k s id  k a a sa e g 
se id  te h n ik a id , sam uti loenguid, 
m ida annaks välismaal töötavad-

õpetavad vilistlased väliskogem use 
tunnistam iseks.

P u u d u st tuntakse ka k o n ts e r 
t id e s t ,  k lu b i lis e s t  te g e v u s e s t 
n in g  vab a-a ja  ü ritu s te s t, millest 
on  populaarseim ad intellektuaalsed 
ja teisena m ainitud seltskondlikud 
üritused, spord isündm usi soovis 
rohkem  vaid viiendik.

V ilistlaskogu tulevikurolli osas 
ühtne nägemus vastanuil puudus. 
Tulevikus näevad paljud küsidetud 
Vilistlaskogu rolli sideorganisat- 
sioonina rilisdaste, T TÜ  ja üliõpi
laste vahel, sam uti TTÜ d arendava 
ja abistava organina. Teise suure 
valdkonnana nähakse Vilistlaskogu 
rolli insenerihariduse üldises 
propageerim ises ja tehnikahariduse 
soodustamises. Samuti on vastajaid, 
kes näevad Vilistlaskogu tulevikus 
eelkõige klubilise organisatsioonina.

Kokkuvõtteks
U uringu eesmärgiks oli selgitada 

T T Ü  Vilistlaskogu suhtumist, h in
nanguid ja ettepanekuid VilisÜas- 
koguga seonduva osas. Vaatamata 
sellele, et toodi välja rohkelt nii posi
tiivseid kui negatiivseid aspekte, on 
üle poolte liikmetest Vilisdaskogu 
tegevusega rahul.

T u le v ik u s u u n d a d e n a  v õ ik s  
k a a lu d a  e e lk õ ig e  a k ti iv s e m a t 
k a a sa rä ä k im is t ü likoo li a ren g u s , 
ro h k e m a te  ü ritu s te  k o rra ld a m is t 
n in g  ak tiiv sem a t u u te  liik m ete  
v ä rb am is t. Samuti võiks vähendada 
form aalsust ja orienteeritust p rom i
nentidele. K õige eelneva saavu
tamiseks peaks Vilisdaskogu võtm a 
enda peale rilisdasi, üliõpilasi ja 
ülikooli enam  siduva ja nim etatud 
gruppide vahelist koostööd koordi
neeriva organisatsiooni rolli.

* Põhjusel, et uuring viidi läbi 
kolm e rühm a p o o lt n ing an d 
meanalüüs teostati eraldi, ei ole tule
m used järgnevalt esitatud täpsete 
protsentide vaid pigem üldistatud 
suhtarvude kaudu.



Ü likoo l va jab  om a lõ p e ta ja te  tagasisidet
Vastab AS Harju E lekter juhatuse esimees Andres A llikm äe
M issu g u n e  p o s its io o n  on  H arju  
E lektril tän asel E e st i e ttevõ tlu s- 
m aastikul?

H arju  E lek ter o n  ajalooliste tra
ditsioonidega (2003. aastal täitus 
35 aastat äritegevuse a lg u sest) tu n 
nustatud  elektrim aterjalide ja sead
m ete  valm istaja. A astaid  o lem e 
o lnud sellel alal juhtivaid firm asid 
Eestis. O lem e seadnud  om a ees
märgiks, et m eid tunnustataks juh 
tivana ka kogu Balti m ere reg ioo
nis. M adalpinge ( <  1 kV ) sead
m ete osas olem e üks võtm etegijaid  
E es ti tu ru l. F irm a a ren g u t ja 
kasvupo ten tsiaa li silmas p idades 
o lem e en d a  jaoks m äära tlen u d  
põhitegevuse: elektriseadm ete ja - 
m aterjalide disainim ine, to o tm ine  
ja turustam ine, toetavad ja kõrval- 
tegevusalad on lehtm etalli tö ö t
lem ine, kaubandus ja kinnisvara. 
M eie ärim udcl kaasab tü ta r- ja 
sidusettevõ tte id  E estis K eilas ja 
tü tare ttevõ tte id  Soom es (Ulvilas) 
ja Leedus ( Panevezhyses ).

M issu g u n e  roll on  T eie  e tte 
võtte  teg ev u ses  tea d m u sm a h u -  
kal to o tm ise l, m is  vajab n ü ü d is 
a eg se  h a r id u seg a  in sen ere?

O lem e om a tootearenduse ja disai
ni teem a defineerinud võimalikult 
äri- ja kliendikesksena. Tegelikult 
me soovim e ennast positsioneerida 
kliendi äriprotsessi osana, aitamaks 
tal leida sobivaid lahendusi om a 
vajadustele. Küllalt sertifitseeritud ja 
tüüp-kinnitatud toodete kasutam i
sega valdkond seab selged piirid ole
masolevatele lahendustele. Paljudel 
juhtudel vajavad turg ja kliendid 
meilt nn tehniliste eelduste loom ist 
teadusm ahuka protsessi jaoks. Meie 
om a äriprotsess, kus iganes teda ka 
ei kulgeks — Eestis, Soomes, Leedus 
— eeldab aga peaasjalikult järgmisi 
võtmetegijaid:

tu ru  tu n d m in e  = teadm usm a- 
hukus, äriregulatsioonid, ärikesk- 
kond;

kom ponen tide , m aterjalide, teh 
niliste lah en d u s te , p ro tsess i, 
tehnoloogia, IT, keelte jne tu n d 
m ine =  tehnilise kõrg- ja ülikooli
hariduse teadm istem ahukus.

L oom uliku lt eeldam e m e ka sel
les osas jä tkusuutlikkust ja elukest
vat õpi- ja arenem isvõim et.

K uidas o le te  rahul in sen er id e 
ga, keda  tän an e E e sti kõrghari- 
d u ssü s teem , eriti T T Ü  ette  val
m ista b ?  M is su g u se id  p ro b 

leem e  se lle s  o sa s  näete? Kas 
vajaksid  ü lik oo list tühjad p are
m at p raktilist e ttev a lm istu st või 
jääb n e il v a h est p u u d u  m in 
g ite st  m u u d est om ad u stest?

O lem e kogenud  vähem alt 
1990ndate aastate algusest, et T T Ü  
(TPI) hariduse, kogem uste ja ellu
suhtum isega noored  insenerihari
dusega inim esed on  olnud läbilöö
givõimelised nii Eestis kui ka piiri 
taga. Meie välismaised partnerid  ja 
kliendid o n  korduvalt toonitanud, 
et selliste inseneridega on  lausa 
nauding k oostööd  teha. K a varase
m ate aastate  (N. L iidu aegne 
inseneriharidus) baasharidus, tehni
liste distsipliinide tundm ine ja nn 
insenerikäekiri olid igati heal 
tasemel. K uidas meiegi m uidu olek
sime suu tnud  kiiresti ja edukalt 
Eesti iseseisvudes sekkuda rahvus
vahelisse ärisse!

T änased insenerid saavad heal ta
semel teadm isi baasainetes, midagi 
pole ette heita ka nn harituse üld
istes kriteeriumides — keeled, silmar
ing, IT  tundm ine, kaasaegsed p ro t
sessid ja tehnoloogia. K ahjuks pole 
see nii igas teaduskonnas. M õnikord 
paneb m eid im estam a, miks mingi 
reaalse valdkonna spetsialistide ette
valmistus (ka vähesus, tingituna ilm
selt ülikooli vähesest panustam isest, 
ilmselt ka riigi vahendite nappusest) 
on jäänud selgelt tagaplaanile. T oon 
sel puhul alati näiteks m ehaanika
inseneride ettevalmistuse! T äna on 
Eestis vaja circa 80%  kui m itte roh 
kem lehtmetalli töö tlust peensusteni 
tundvaid, häid teoreetiliste ja prak
tiliste kogem ustega insenere ja vähe
mal m ääral m uu metalli töötlem ise
ga seotud inimesi. A rvan, et see 
ongi peam ine põhjus, miks m ehaa- 
n ikateaduskond  po le  n o o rte  ini
m este hulgas populaarne — kes see 
ikka tahab treialite brigadiriks õppi
da! T ööjõuturg  aga vajab m aksi
maalselt m ehaanikainsenere, kellel 
on  ettevalm istus lehtmetallide teh
noloogia, seadm epargi ja pro jektee
rimise jaoks. Ä ri on  olemas, firm ad 
vajavad insenere, kuid needki vä
hesed, kes lõpuks pärast teoreetilise 
m ehaanika ja tugevusõpetu se  
kadalipu on  ellu jäänud, tuleb veel 
kord põhjalikult üle õpetada ja neile 
isegi “uus püsim älu” paigaldada!

M issu g u se d  p ea k s id  o lem a  v i
listlaste  su h ted  om a  ü lik o o lig a , 
kas p ea k sid  n eed  to im im a  is ik 

lik u l ta sa n d il, läb i e ttevõ tete , 
k u s tö ö ta v a d  lõ p e ta ja d , läb i 
m itm e su g u ste  ü h en d u ste , n ä i
tek s in sen er id e  liitu d e  v õ i m uul 
kom b el?

T egeliku lt peaks iga ülikooli 
lõpetaja säilitam a om a sideme aima 
matengx. K ui m e räägim e elukest- 
vast õppest, siis mis tahes vorm is 
peaks jätkum a inseneri (ka tulevaste 
võ i p raeguste  tipp juh tide) tase- 
m ekoolituse sündroom . Ikka oleks 
vaja m eelde tu letada teatud 
“ tehnilise religiooni” põhitõdesid, 
rääkim ata uu test asjadest. E lu on 
kiire ja pingeline, aeg kui ressurss 
on  kõigi jaoks p iiratud suurus, miks 
ei võiks ülikool pakkuda siis selli
seid kon tsen traa te , mis annaksid 
kiirelt uu t info t, selekteeritult olulisi 
materjale. V ähem  tähtis pole ka 
sidem e säilitam ine endiste “relva
vendadega” , kõik on ju kusagil äris 
v õ i m ingis rahvam ajandusele  
lisaväärtu st to o tv as  valdkonnas. 
Ä risuhted  on  alati laiem ad kui liht
salt üks tehing võ i leping. M a olen 
m õistnud , et elu koosneb paljudest 
tahkudest — olulisim on  läbi järjepi
devuse m ineviku teadm iste, kon
taktide, oskuste, kogem uste, isiklike 
suhete, sidum ine oleviku ja tule
vikuga. K uidas m uidu ülikool siis 
kuuleks, m ida tegeliku lt m uus 
m aailm as vajatakse!?

T ege liku lt p eak sid  ko n tak tid  
tekkim a ja püsim a tões ti kõigis 
võ im alikes  v o rm id e s  — v ilis t
laskogu, firm ade kon tak tid , eriala- 
ja inseneride liitude kaudu. T äna 
v ist ongi tegelikult nii - ülikool 
vajab om a lõpe ta ja te  tagasisidet 
isegi rohkem , kui lõpetajad  ülikooli 
— m e peaksim e leidm a sellise la
henduse, kus huv id  võ im enduksid .

M id a  e ttev õ tte ju h tid est v ilis t
la sen a  o le te  o m a  ü lik o o lile  sen i

pakkunud ja kui efektiivseks 
h in d a te  se n ise id  k ontakte ja 
koostööd? M illiseks koostööks  
olek site  om alt poolt veel val
m is? M ida ootate selles osas 
ülikoolilt?

Stipendium e arengufondi kaudu, 
p rak tikabaasi ja potentsiaalseid  
töökohti lõpetajatele. Selline koos
töö  peaks süvenem a. Meile m eel
diks väga, kui ülikool suudaks olla 
palju paindlikum  ja kiirem näiteks 
m õne olulise suuna üm berprofilee
rimisel või „rätsepatööna“ insene
ride ettevalmistamisel. E ttevõtteid  
ei rahulda, kui neile vajaliku suu
nam uutusega n oo r inim ene oleks 
valm is praktikale tulema alles viie 
aasta pärast. Me sooviksime sellist 
praktika- võ i töösuhet juba m õne 
kuu, hiljemalt poole aasta pärast! 
Äri liigub õnneks (kahjuks) m är
kim isväärselt kiiremini kui haridus. 
Kui olla võim alikult konkreetne, 
siis meie firm a ja tõenäoliselt 
paljude teiste sam a profiiliga fir
m ade soov oleks, et T T Ü  suudaks 
kiires korras ette valm istada järg
misi spetsialiste: lehtm etalli tö ö t
lem ise suunitlusega projekti- ja 
tehnoloogia  insenere, töökorra l
duse spetsialiste, laia profiiliga ja 
am bitsioonikaid tootm isjuhte.

M issu g u sed  on T eie isik likud  
m älestu sed  ü likooliajast T T Ü s  
(T P Is ) , k ed a  õ p p ejõ u d u d est  
m een u ta te  h ea  sõ n a g a , m is
su g u sest k oo litu sest on edas
p id ises  e lu s-tö ö s olnud k õ ige  
rohkem  kasu?

M eenutused on väga head. Ma 
arvan, et kannan om a elus sellest 
kaasas midagi eriti väärtuslikku: 
laia silmaringi, enesekindlust, usku 
enda ja teiste võim etesse, organi
seerim isvõim et, sõpru! Väga olu
lise m õjuga oli ülikoolielu kui ka 
paljud ehitusm alevas veedetud aas
tad iseseisvumises nii vajaliku h o o 
livuse ja väärtushinnangute kuju
nemisel. Soe ja südamlik on  kohtu
da om aaegsete  õ p p e jõudude  ja 
suunanäitajate, praeguse rektori 
A ndres  K eevalliku, p ro fesso rite  
R aim und U bari, Ivar Tam m eraidi 
ja paljude teistega. Huvitav, kuidas 
nende nõudlikkus aastate pärast 
tundub  erilise väärtusena!

Õ ppides ajastul, mil aju üritati 
manipuleerida ka veel nn. “puna- 
teadustega” , oli tegelikult üllatav, 
kuivõrd tollased õppejõud ja ülikool

(TPI) suutis inimesed mõtlem a pan 
na selle üle, m is on  oluline ja mis 
mitte. E nam ik  õppejõude suutis 
oma üliõpilastele anda tulevaseks 
eluks laia silmaringi ja väärtuslikud 
teadmised, mingi valem, mis hiljem 
rakendus, elimineeris enamuse meie 
ajudest selle, mis oli jama ja m õel
dud vaid haritum a ühiskonnaosa 
manipuleerimiseks. K õigist m eist on 
asja saanud, kellega siis lõpuks ise
seisva E esti m ajandusele ja 
ettevõtlusele jalad alla saadi!?

Kui p eak site  n oorele  s is se a s 
tujale soov itam a ü likooli, m is 
sugust soov itak site  ja m issu g 
use põhjen d u sega?

O m a valikud peavad noo red  in i
mesed tegem a ise. N ii nagu meie 
omal ajal tegime. N ii nagu meil 
olid sees suur h ing ja suured lo o 
tused tulevikus kandvad tiivad saa
da, on seda ka tänapäeva noortel. 
N ad vajavad info t, julgustust, to e 
tust, abi, kuid otsuse peavad nad 
tegema ise. K a  siis, kui see on vale!

Mind on  palju aastaid vaevanud 
m õte, m illine on  E estis tem a 
inimeste po o lt toodetav  lisaväärtus, 
mida siis saaks kasutada edasise 
arengu käivitam iseks ja prom oo- 
toriks? Kas need on ajaloolased, 
filoloogid, arstid või teoloogid, äri
juhid või pankurid, on meil vaja 
hästi palju audiitoreid võ i hoopis 
tootm isjuhte, kas vaim ne loodav 
lisaväärtus loob ka riigile täiendavat 
materiaalset lisakapitali või see ka
pital saab tulla ainult tootvatelt 
aladelt! Küllap teate teiegi vastust, 
kuid ehk oleks õigem  siinkohal 
rõhuda just tasakaalustatust. N üüd  
on viim ane aeg tasakaalustada 
reaalne lisaväärtuse loom ine töös
tuses või mis tahes m uus e tte 
võtluses hum anitaarsem a poolega. 
Ilmselt on  ka viim ane aeg nüüd just 
tehnilist kõrg- ja ülikooliharidust 
riiklikult eelisarendada. Mulle tun 
dub, et viimase küm nendi poliitiline 
valik on too tnud  hulga potentsiaal
seid uusi töö tu id  pehm ete erialade 
spetsiliste, sam as reaalsete alade 
spetsialiste napib! N oored  peaksid 
suutm a vaadata lahtiste silmadega, 
kas nende un istuste  erialal on 
pakkuda neile tööd  ja sissetulekut 
ka 4-5aasta pärast. T T Ü  haridusega 
inimestele suudab E esti ja E uroopa 
Liit pakkuda alati väärilist tööd  -  
loodav lisaväärtus on  ju selgelt ole
mas.

Koostöös Sihtasutusega TTÜ Arengufond
N ii  V ilistlask ogu  ku i A ren gu 
fondi üheks p eam isek s eesm är
g ik s on  tuua edukad  v ilistlased  
ta g a si om a  aima materi sse , 
ed en d ad a selle kaudu su h teid  
üh isk on n aga n in g  aidata kaasa  
T ehnikaülikooli m ajandusliku  ja 
in te llek tu a a lse  p o ten tsia a li  
tugevdam isele .

T ehnikaülikool on  deklareerinud 
vajaduse välja arendada ettev õ tlik  
ü lik oo l -  ülikool, mis arendab  
m ajanduslikele alustele tuginedes 
sidem eid  ü h isk o n n a  ja e tte v õ t
lusega, tu tv u s tab  avalikkusele 
s ilm apaistvaid  tead u stu lem u si,

la iendab  tu n d u v a lt rak en d u s - 
uuringuid  n ing a rendustegevust.

K una paljud v ilistlaskogu liikm ed 
o n  E esti edukate  e ttev õ te te  juhid, 
on  neil ka head võ im alused  kaasa 
aidata T ehnikaülikooli tead laskon
na ja e tte v õ tja te -sp e ts ia lis tid e  
v ahe lis te  k o o s tö ö su h e te  a re n 
dam isele. O salem e jõ u d u m ö ö d a  
T ehnikaülikooli e ttev õ tlik k u s t ja 
e tte v õ tlu s t so o siv a  k e sk k o n n a  
arendam isel.

T T Ü  A rengufond i ja E esti ette
võ te te  vahel on sõlm itud lepingud, 
nendest laekuvatest rah ad est on  
võim alik  m äära ta  stipend ium e.

Ü ksikisikuna rahastab  ü h te  stipen
dium i T oom as L um an . Vastavalt 
lepingutele on 2004. aastal võim a
lik jagada 38 stipendium i kokku 
1 070 000 k roon i ulatuses:

B oris T am m e nim eline stipendi
um  noorele  in fo tehno loog ia  eriala 
doktorik raad iga õppejõule. S tipen
dium i suurus 100 000 krooni 

H einrich  Laulu nim eline stipen
dium  noorele  ehituse eriala dok 
torikraadiga õppejõule. S tipendium  
- 100 000 k ro o n i 

8 stipendium i d o k to riõppe  üliõpi
lastele. S tipendium  - 40 000 krooni 

10 stipendium i m agistriõppe üli

õpilastele. S tipendium  - 25 000 
krooni

20 stipendium i bakalaureuseõppe 
üliõpilastele. Stipendium  - 15 000 
krooni

T T Ü  A rengu fon d i stipendiu
m e rahastavad sih tsuunitlusega  
sõ lm itu d  lep in gu te  kaudu

Toom as Lum an eraisikuna, AS 
A bobase System s, AS Cell 
N etw ork, AS Cybernetica, AS E E  
G rupp, AS E esti Ehitus, AS EMT, 
AS E esti Energia, AS Ericsson 
E esti, ES Sadolin AS, AS

H ansapank, AS H arju  E lekter, AS 
M erko E h itu s, AS N arv a  
Elektrijaam ad, O racle E ast Central 
E urope L td E esti filiaal, AS E esti 
Post, AS E esti R audtee, AS Saku 
Õ lletehas, AS E esti Põlevkivi, 
E lion E ttevõ tted  AS, AS Tallinna 
Sadam, AS Silberauto, AS Tallinna 
Vesi, AS Teede REV-2 AS V iru 
Keemia G rupp .

D oktoriõp pe ja m agistriõp p e  
stip en d iu m id  on  lo o d u d  e e s 
m ärg iga  to e ta d a  T e h n ik a ü li
kooli ak ad eem ilist järelkasvu.



Quo vadis.

Vestlusest Vikerraadio Argipäeva saate salvestanud a llak irju 
tanu M art Ummelas, Eesti Energia juhatuse esimees Gunnar 
Okk ja majandusprofessor Jaak Leimann

TTÜ vilistlaskogu juhataja 
Mare Aru kabinetti kogus 
kevade hakul esinduslik selts
kond inimestest, kes on 
aktiivselt osalenud Tehnika
ülikooli vilistlastegevuses 
ning sooviks muuta ülikooli 
paarikümnetuhandelist vilist
laskonda senisest märksa 
kaalukamaks tegijaks ja sur
vegrupiks Eesti ühiskonnaas- 
jade, eelkõige haridus- ja tea- 
dusstrateegia kujundamisel.

Vestlusringis tanase ülikooli p ro b 
leem ide |a vilistlaskonna tõhusam a 
kaasm aise üle osalesid T TÜ  
kecm iam agistran t L iina  Alu  
C arboshale  ASist, vilistlaskogu 
juhataja Mare Aru, TTU  m ajan
dusprofessor Jaak L eim ann, Eesti 
E nerg ia  ASi juhatuse esim ees 
G unnar O kk, L ennuteeninduse 
ASi juhatuse esimees Jaan Tam m  
ja T T U  m ajandusdoktorant, lektor 
Ivar Soone.

K as T e ise  teg ite  T eh n ik a
ülikooli astudes tegite teadliku  
valiku?

Alu: Valisin keemia-ja m ate r
jaliteaduse, kuna mind huvitasid 
reaalained ja Lgasugune uurimine, 
analüüsim ine, arutlem ine, jne. 
V astused seni vastam ata küsi
mustele.

Leim ann: Valisin muidugi teadli
kult. O len  insener-ökonom ist, 
m ind huvitasid nii majandus kui ka 
tehnika. Pole om a valikut kunagi 
kahetsenud. M inu arust oleks 
nüüdki aktuaalne valmistada ette 
rohkem  insenere-ökonom iste, tu
leks isegi luua m senerokonoom ika 
teaduskond. Tutvudes sügisel Soo
m e ülikoolidega sain aru, et see 
oleks väärt valik.

Okk: Minule oli see loomulik elu 
jätk. M u isa õppis küllaltki kõrges 
eas ja lõpetas õhtuse teaduskonna. 
N ägin, kuidas ta õppis eksamiteks, 
see oh minugi elu lahutamatu osa. 
Parast keskkooli tundus Tehnika
ülikooli minek igati loomuliku vali
kuna, aga enala valisin siiski vii
masel minutil. Ilmselt oh tollal pea
m ine see, et ülikooli sisse saada. 
Esim esel loengul, vist 1. septem bril 
pärast im m atrikuleenm is aktust 
ütles te ilane  energeetikateaduskon- 
na dekaan Olev Tapupere välja m i
nu jaoks täiesti põhjapaneva lause: 
“Te võite siin praegu mõelda, et 
võib-oila te et jää erialale, aga me 
teem e teist 5 aastaga om a eriala 
patrioodid .” O len m õelnud sellele 
ütlusele korduvalt pärast lõpe
tamist. See oli tõsi, 5 aastaga m uu
tus meie vaade elule ja paljud meie 
väärtushinnangud.

Aru: Mina olen puhas ökonom ist 
- tööstuse planeerim ise ja juh
tim ise enala lõpetanu, see oli tollal, 
se itsm ek ü m n en d a te l aastatel, 
populaarne enala. Läksin õppim a 
eriala popu laarsuse  pärast ega 
kahetse. Huvitavaid õppejõude ja 
loenguid oh palju. Õ ppisin õhtuses 
osakonnas tõö  kõrvalt, töötasin 
soojusenergeerika problecm labora- 
toorium is. N õnda olin lähedalt 
kursis ka tchnikapoolega.

Tamm: N õo  keskkoolis käisin 
fuusika-m atcm aatika eriklassis,

muidugi oli seal tihe side T artu  Ü li
kooliga. Siiski 85%  meie klassist oli 
nii praktilise m õtteviisiga, et tuli 
T ehnikaülikooli õ pp im a, paljud  
tehnikaerialadele, nagu m inagi - 
mehaanikasse. Uisapäisa m a igata
hes ei tegutsenud.

Soone: Mina valisin 1995. aastal - 
ülikoolina tehnikaülikooli ja e ri
alana ökonom isti, paralleelselt õ p 
pisin ka pedagoogikaülikoolis rek 
laami ja meediat. N eed  kaks täien
dasid teineteist väga hästi. K okku
võttes olen valikutega väga rahul.

N ü ü d  on noortel võ im alik  ka 
teises ü likoolis juurde õpp ida  ja 
valida m itu  eriala, vanasti p o l
nudki ju võ im a lik  m u u d  kui 
jätkata selles koolis, kuhu olid  
kord astutud?

Leim ann: Õ p p e tö ö  oli siis ülelii
duliste õppeplaanidega reglem en
teeritud, vahetada sai eriala vaid 
ühe ülik ooh piirides. N äiteks m ina 
alustasin m ehaanikateaduskonnas, 
hiljem, kui tekkis m ajandus
teaduskond, viidi m ind sinna üle.

Kui võrdlete om a õpinguaja  ja 
tänase ü likooli õppurite m o ti
vatsioon i, k as m ärkate er in e 
vust?

Tamm: O len praegu m ehaanika- 
teaduskonna nõukogu liige ja see
pärast on  mul hea paralleele tõ m 
mata. T ihti arutatakse koosolekutel 
tudengite edasijõudm ist, ja vahe on  
suur: tollal oli rohkem  koolipoisi
likku hirm u, praegu tundub  õ p p e
jõudude tegelem ine tudeng itega  
kuidagi veider, püütakse neid “nun- 
nutada” . Suurem  m ure on selle
pärast, et insenerierialadel õppijaid 
on  vähe. Riigieelarvelise õ p p e  
piires tegeldakse sellega, et eriala 
elus hoida, ja aidatakse palju kaasa, 
et lõpetajaid ikka oleks.

Soone: Tudengid on m uutunud  
mugavamaks, tase on  m inu h innan 
gul läinud allapoole. V anasti õpiti 5 
aastat, oli praktika, d ip lom itöö jne. 
N üüd surutakse kõik 3+ 2  õ p p e 
kavasse, m illest p o o l aastat o n  
bakalaureuseõppes töö  k irju ta 
mine.

Okk: 1970-80. aastatel oli tõsine 
distsiplineeriv faktor - nõukogude 
armee, oli ju vastu võetud otsus, et 
Afganistani enam  ei saadeta poisse 
löunavabariikidcst, vaid just siit
kandist. See h irm  saada A fganistani 
saadetud oli ikka väga suur. E riti 
seetõttu, et ülikoolist väljalangemi
ne oli väga lihtne.

Gunnar Okk

M is tän ast n oort ü ld se  
m otiveerib  tu lem a T T Ü sse?

Alu: Keemiaerialal on  hästi palju 
tüd ru k u id . Levib suh tum ine , et 
käiakse ülikoolis kooli pärast, sellist 
suh tum ist tuleb m uuta - käiakse ju 
tarkust ja teadm isi om andam as ikka 
iseenda, m itte õppejõudude-vane- 
m ate või sõprade jaoks. Tuleb m o
tiveerida ennast ülikoolist võtm a, 
mis võ tta  annab, ja rohkem gi veel. 
E lu pakub ju nii palju võim alusi, 
miks siis m itte neid kasutada. Miks 
seda siis ei tehta? Väike osa teeb, 
kuid enam jaolt, kardan, asi jääb 
madala enesehinnangu taha.

Ü lik o o lid e s  on  n iis iis  üha  
rohkem  tüdruk u id , miks?

L eim ann: N o o red  tahavad üha 
rohkem  õpp ida , keskkooli lõpeta
des aga eelistavad ülikooli. 
Tehnikaülikooli nim i kõlab hästi, 
on  hea b rän d . Pealegi T ehno - 
loogiaülikool on  kindlasti olem as 
ka 30 aasta pärast, to re  on tulevikus 
seda ülikoolina om a CVsse kirjuta
da, sellel on  jääv väärtus. Tallin
lased tulevad siia ka m ajanduslikel 
kaalutlustel, kodule lähemal. Üli
koolis on  lai erialade valik. Paljudel 
noorte l inim estel on  tehnikaalased 
kalduvused. Mis puu tub  m ajandus- 
õppesse, siis T artu  on  see teise 
kallakuga - rahandus suunaline. Pal
jud tudengid ka töötavad, Tallinnas 
on lihtsam  seda õpingutega ühen
dada.

Soone: M ina jaotaksin tudengid 
kahte kategooriasse - õppijateks ja 
“liulaskjateks” . Alul oh rõõm  tö ö ta 
da kahe g ru p i tudengitega, ühed 
neist olid edukad , om a koolide 
parim ad, nem ad tulid ülikooli ikka 
põhiliselt õppim a. Teine kategooria 
on  need , kes õp ivad  vanem ate  
rahakoti peal, neil m o tivatsioon  
üldiselt puudub . ]a kui ühel sem est
ril m idagi ei õnnestunud , siis isa 
m aksab järgm ise eest uuesti.

O sa  õp ib  tõ s ise lt, teised  k asu 
tavad ü lik oo liaega  rohkem  sell
ek s, et o tsu stava id  valikuid elus 
ed asi lükata.

Tam m : M ina p u u tu n  kokku om a 
noorem a tü trega, kes on m ajandus
teaduskonna tudeng. E lu tundub  
neil ikka väga kerge olevat. M uret 
teeb see, et suh tum ine õppim isse 
pole tõsine. Iseseisva töö  osakaal 
on  jäänud  väiksem aks. O o tam e  
noo rte lt iseseisvust, aga kas me 
ikka õ p p e tö ö d  nõ n d a  korraldam e, 
et seda arendada!? Meil oli om al 
ajal palju  p rak tilis t in senerlikku  
tööd , tulevane insener oli palju 
kokku puu tunud  isetegem isega, ja 
ka käteosavus luges.

Alu: O lukord  praegu lihtsam . Kui 
m ina astusin, oli uus õppekava, 
millel olid om a puudused. Paraku 
m indi ülikoolis alati kergem a vastu
panu  teed, kui tekkisid küsim used. 
Kui tudengid  hakkasid virisem a, 
anti neile liiga kergelt järele. N agu 
ka eksam itega, sageli an takse 
tudengeile  liiga palju  uusi v õ i
malusi.

K u id as e tte v õ te te  tip p ju h id  
hindavad T T Ü  lõpetajaid?

O kk: O lem e  üks suurem aid

tööandjaid kõrgharidusega spetsia
listidele. E i oska välja öelda, et ühe 
võ i teise ülikooli õpe oleks iseene
sest nii suure mõjuga, e t on võim a
lik välja öelda, mis kooli spetsialist 
on  lõpetanud. Lõpetajad on üsna 
erinevad. Palju oleneb sellest, mis 
positsioonile nad ettevõttes tule
vad. Suurem  osa kohti meil on 
konkursialused, kes selle saab, on 
juba pidanud kõvasti pingutama. 
N eil, kes tööle hakkavad, on hea 
tase. H aridus on siiski vaid baas 
töötegem isele, ja see pole ainult 
T T Ü  probleem , ega hakka ju tööle 
inim este erialad ega haridused, vaid 
nad ise hakkavad tööle om a konk
reetses ametis, seda aga kuskil ei 
õpe ta ta . Ja  veel: am etisse tulek 
eeldab ka kogemust.

Aru: K as näiteks õppim ine ja 
töö tam ine koos killustab tudengit?

Tam m : Lennunduses on õpp i
m ist palju, kuna töö  pidevalt m uu
tub, ei saa palju vahet teha, kas on 
tegem ist tudengi või juha töötajaga, 
õp p id a  tuleb ikkagi edasi. T öö- 
m otivatsioon on parem , kui inim e
sele antakse võimalus õppida, en 
n ast täiendada. Liberaalne õppe
süs teem  loob  võim alusi ennast 
täiendada, nii et areneb tem a ja 
koos sellega ka firma.

L eim ann: Tegelen magistrantide 
ja doktorantidega - kõik nad käivad 
tööl. Kui oled korralikus firmas 
siis õpid  tööd  tehes, kui oled vilet
sas firmas, siis töö  juures ei õpi 
suu rt midagi juurde. Paraku, tööd 
tehes pole enam aega juurde luge
da. K olm e ainepunkti tarvis peaks 
ligi 100 tundi töötam a kodus, aga 
noore l pole selleks sageli lihtsalt 
füüsiliselt aega, nii et me sisuliselt 
petam e ennast, lugemus jääb väike
seks.

M ida arvate T eie, kes töötades  
jätkate õpinguid?

Soone: K õik sõltub  inim esest 
endast - kes ei taha, sellele kulbiga 
tarkust pähe ei pane. ju tt ainepunk
tid est on õige. K ui tudeng  on 
deklareerinud 30 punkti või enam, 
siis ta isegi füüsiliselt ei saa neid 
kokku, pigem on see enesepettus - 
nädalas lih tsalt ei ole nii palju 
tunde. Lihtne arvutus näitab, et 30 
x 40 =  1200, jagades selle faktiliselt 
nelja kuuga semestris saame 300 
tund i tö ö d  kodus, mis teeb 75 
tundi tööd nädalas - ligi kaks korda 
rohkem , kui on  tavaline töönädal.

See näitab tegelikult, et taoline 
m ah t ei ole reaalne. Sama alusaine, 
mis andis varem  2,5 punkti, annab 
nüüd 4. T oim ub puhas ainepunk
tide devalveerum ine sarnaselt 
teaduskraadi devalveerum isega — 
kui varem  ei saanud viie aastaga 
bakalaureustki, sai vahepeal selle 
kätte nelja, nüüd aga kolm e aastaga. 
K usjuures ka sisu ise on lahjem  -  
a inepunk tid  on  ju tä ispuhu tud . 
Varsti on nagu trollijuhi kursused -  
paari kuuga teevad ära. Kui k o rru 
tustabelit tunned , saad bakalau
reuse pealekauba. K okkuvõttes on 
see hariduse kvaliteedi küsimus.

Alu: K ui astusin m agistrantuuri, 
ei kujutanud ette, et seal läheb nii 
palju aega. Ma töötan ja õpin samal 
erialal, saan rakendada m agistri
tööd  om a tööprojekti raames. K ee
mias on praktiline pool tähtis, kat
seid, mida kodus paratam atult tena 
ei saa, n ende  tegem iseks tuleb 
viibida Tehnikaülikoolis. Õ pingute 
jätkam ine siiski motiveerib tuden
geid töökohal edasi pürgima.

Soone: Paralleel välisülikooliga: 
sain magistrikraadi K anada McGill 
Universitys, seal oli samaaegne õpp i
m ine ja töötam ine välistatud. N ä 
dalavahetused ja ööd  läksid ko
duste  ü lesannete  tegem iseks ja 
lugem iseks, õp ingud  seal olid 
m ärksa intensiivsem ad. Meil aga 
õpitakse 75 tundi nädalas, tö ö 
tatakse veel 40 tundi ja aega jääb 
ülegi. N orm aalne oleks siiski teha 
ühte asja korraga ja teha seda hästi.

E e stis  on en d ise lt vaid  üks 
teh n ik aü lik oo l, aga kokku on  
riig is  65 tuhat ü liõ p ila st. 
Sisu liselt on  tehnikaalade õ p p i
jaid jäänud is e g i v äh em ak s, 
m iks? M iks ei suuda m e n eid  
E e s t is  p iisava lt k o o litad a , et 
m ajan dusele  u ut im p u lss i anda?

L eim ann: Üks põhjusi o n  selles, 
et tehnikaalade õpetam ine on siiski 
kallis, ressursim ahukas ja ka raske. 
Pole suudetud piisavalt investeeri
da, et kaaseaegselt õpetada. Kui 
teha aus arvestus, kui palju 5aastase 
tehn ikaharidusega  lõpetajaid  on 
T ehnikaülikoolis viim ase küm ne 
aasta jooksul olnud, saame suhte
liselt väikese arvu. Meie laborid on 
kehvad, riik pole neisse investeeri
nud, ettevõtted  pole aga suutnud. 
Ülikooli materiaalne baas on  tagasi
hoidlik. E esti tööstuse turud kuk
kusid ära, karjuvat nõudlust palju-



vilistlaskond?

Noored vilistlased Märge Paas,
del erialadel pole. Kui palju on  
näiteks vaja elek troonikatööstuse 
jaoks insenere, sellist töös tu stk i 
pole.

K u id a s  n ä i te k s  T e ie , L i in a ,  
le id s i te  o m a  p ra e g u s e  tö ö k o h a ?

Alu: O lin ülikooli ajal, bakalau
reuseõppes aktiivselt tegev üliõpila
so rg an isa ts io o n is  IA E S T E , kes 
tegeles rahvusvahelise praktikava- 
hetuse organiseerim isega. Praktika- 
vahetus raam es said eesti tudengid 
m in n a  välisfirm adesse erialasele 
p rak tika le  ja välistudeng id  tulla 
E esti firmadesse. See andis suure
pärase võim aluse tu tvuda ja luua 
sidem eid erinevate praktikat pak
kuvate Eesti firm adega. Praegusele 
töökohale sain aga läbi konkursi ja 
firm ast m a eelnevalt suurt m idagi 
ei teadnud.

S e e v a s tu  e n e rg ia s ü s te e m is ,  
k u h u  tu leb  in v e s te e r id a  h iig la s 
lik k e  su m m a s id , k as  E e s ti s u u - 
d a b  ta g a d a  se llek s  sp e ts ia lis tid ?

O k k : E n erg ia sü steem i inves
teeringud tulenevad eelkõige seni 
tegem ata töödest, see ei tähenda, et 
tuleks näiteks spetsialistide kooli
tu s t k aheko rd istada . Ü hes n o r
m aalses arenevas riigis peaksid  
olem a hum anitaar- ja tehnikavald- 
kondade esindajad tasakaalus nen 
de hulgas, kes langetavad olulisi
m aid o tsuseid  - riigijuhtide ja polii
tikute seas. A lates E esti taasise
seisvum isest o n  nende seas kaalu
keel ka ldunud  oluliselt hum ani- 
taaride kasuks, ja seda suhet tuleks 
m u u tm a  asuda. H u m an itaari ja 
tehnikainim ese m aailm akäsitlus ja

Vilistlaskogu tu lev iku loo tus 
Liina Alu

Ivar Soone ja Liina Alu
m õtlem issüsteem  o n  üsna erine
vad. Ei saa kunagi öelda, kum m al 
on  õigem , kuid vajalik on nende 
vahel tasakaal.

T am m : H ea näide on rakendus
kõrgkooli T a rtu  len nuko lledzh i 
näol. Me näem e, kui raske on  üles 
ehitada m ingit ala nullist, lõpetajad 
peavad kohe olem a om a alaga k u r
sis tipptasem el. Seniste pearahade 
piires see kerge ei ole. K a  see 
ettevõte, kes tahab turul edukas 
olla, peab  ro h k em  p an u stam a. 
Samal ajal äriettevõte ise ei saa 
koolitam ata hakata, tem a võ im alus
tel on  ka om a loom ulikud piirid.

K as  ü lik o o l o m a  o ts u s te  ja 
te g e v u s te g a  s u u d a k s  k a a s a  
a id a ta  riig i m a ja n d u s e  m u u tu 
m ise le  te a d u s m a h u k a m a k s ?

L e im a n n : Ü hte head re tsep ti ei 
ole. Ü likool võiks teha rohkem  
koostööd  vilistlaste ja om a vald
konna ettevõtetega, m e võiksim e 
koos p ro g n q osida ju ley ikku  ja  vaja
dusi, kaasa aidata tea tud  inves
teeringu te  rea liseerum isele . K ui 
palju on vaja energeetika alal do k 
toreid, m agistreid? V ajadust tuleks 
selgitada ka m ö ö b li- , to id u 
ainetetööstusele, b io tehno loog ia le  
või teistele. M e töö tam e seni p isut 
vürstiriik liku lt, p o le  om a ala 
ettevõtlusega piisavalt ausalt koos 
istunud ja asju läbi aru tanud. Paljud 
to o tm ised  on juba teadm us- 
m ahukad, m e saaksim e kaasa aida
ta, et need m uutuksid  veel m ahuka
maks. Ma ei usu, e t pisikeses riigis 
täiesti uute teadm usm ahukate  too t- 
m iste tekitam ine o n  reaalne.

O k k : M issugune o n  tegelik
vajadus haritud  inim este järele? M e 
olem e kõnelnud riiklikust tellim u
sest. Ülikooli toodang  ongi haritud  
inimesed. K ui tellim ust m ujalt ei 
tule, peab ülikool ise vajaduse välja 
selgitama. M uidu ta lihtsalt raiskab 
ressursse.

T a m m : In sen e rid e  k u tseo m is- 
tamise süsteem  o n  oluline. In se 
neride liit tegeleb praegu  elukestva 
õppega. K ui suudaks ülikoolid m o 
tiveerida tegutsem a sam as süstee
mis, tooks see ülikoolile lähem ale 
insenere reaalsest m ajandusest, et 
nad tegutseksid koolitajatena, ü h t
lasi inseneride ku tseom istam issüs- 
teem is teadm iste  värskenda jana , 
riikliku vajaduse selgitajana.

K as v ilis tla se d  ja  ü lik o o l p e a k 
s id  se d a  tö ö d  ro h k e m  ü h e s k o o s  
te g e m a ?

L e im a n n : Vilistlasi on  25 tuhat,

Vilistlaste ümarlauas osalejad

vilistlaskogus on  neid vaid 350. 
K u idas v ilistlasliikum isega edasi 
m inna? Miks ei võiks olla näiteks 
keem iavilistlased aktiivsem ad, miks 
neid ei võiks olla m itu  tuhat, see 
oleks juba jõud. N a d  võiksid anda 
otssignaale, mis suunas teaduskon
da arendada, mis spetsialiste välja 
lasta, kuidas rahvusvahelist koge
m ust tuua. O lem e liiga vähe teinud. 
K es on  suunaja, kes on  ütleja?

Ü lik o o l o n  e s in d a tu d  E e s t i  
E n e r g ia  n õ u k o g u s , m a ja n d u s 
s p e ts ia l is te  o n  m e ie  k u ra to o r iu 
m is . K as n ä ite k s  E E  s p e ts ia l is 
t id  v õ ik s id  k u u lu d a  k a  te a d u s 
k o n n a  n õ u k o g u s s e ,  o s a le d a  
r i ig i te l lim u se  k u ju n d a m is e l?

O k k : O lem e teinud ikka ka üh te
teist, praktilisest vajadusest läh tu
valt. Ü hel hetkel on töö jõu turu l 
palju m ittevajaliku koolitusega ini
m esi, ja teisalt puudu  meile hädava
jalikke, see o n  ju ka m eie m ure, et 
saaksim e tööle õigeid inim esi.

T a m m : T artu  lennukolledzhil on 
e ttevõ tluse esindajate kogu, kelle 
n õuande l o n  soovitav  roll, kuid 
siiski om a reaalne m õju.

A lu: F irm a, kus m ina tö ö tan  teeb 
iga tahes tih ed a t k o o s tö ö d  T T Ü  
erinevate instituutidega.

V ilis t la s liik u m in e  m u ja l  m a a il
m a s  o n  v ä g a  v õ im a s . K es m eil 
p e a k s  te g e m a  e s im e s e  s a m m u , 
e t  see  k u ju n e k s  s a m a  tu g e v a k s  - 
k u ju n e k s  v ä lja  s e l le g a  s e o tu d  
k a r jä ä r i te e n is tu s ,  m e n to r lu s?

S o o n e : See peaks algsuse saama 
ülikoolist, sellest kuidas ta  om a 
v ilis tlaskogu  defin eerib  ja v äär
tustab. K anadas o n  vilistlastel täita 
10 erinevat funktsioone, milles nad 
võ ivad  n ad  e n n ast rakendada. 
V ilistlaskogude k o h t peaks ülikooli 
s tru k tu u r is  o lem a selgem alt 
m ääratletud.

M ik s  ü k s  f i rm a  ja  se lles  te g e 
v a d  v i l is t la s e d  p e a k s id  ü ld s e  
o le m a  h u v ita tu d  a re n d a m a  s id e 
m e id  ü lik o o lig a ?

O k k : In foüh iskonnas tuleb infot 
üha  juurde ja see läheb form aalse
m aks, info  hankim ise võim alusi on  
üha  rohkem , aga ärkveloleku aeg 
jääb ikka sam aks. T äh tsam aks

m uutuvad  in im este võrgustikud. 
K ui elasime totalitaarses riigis, siis 
adekvaatset in fo t peaaegu ei olnud
ki, reaalne info tuligi selle võrgus
tiku kaudu, mida inimesed üks
teisele räägiksid. Tegelikult on 
fenom en üpris samasugune. Inim e
sed suhtuvad infosse formaalselt, 
aga võrgustiku kaudu saadut usal
datakse, sellega valik on  juba 
tehtud ja sellise inimesega tahe
takse suhelda. V ilistlasorganisat- 
sioonid on ühed järjekordsed võr
gustikud, millest kasu saab nii ini
m ene, kes kuulub sellesse võrgus
tikku, aga kasu saab ka ülikool, mil
le juures need võrgustikud tekivad.

T am m : Meil on oma roll selle võr
gustiku  arendam isel, samal ajal 
peam e m õtlem a sellele/kuidas oma 
töötajatel võimaldada selles osaleda. 
M a arvan, et seni on vilistlaskogus 
osalenud peamiselt tippjuhid, lihtne 
insener pole selleks võim alust leid
nud. O m a ettevõttes oleme püüd
nud küll anda ka om a inseneridele 
võimaluse osaleda koolituse kaudu 
samalaadseis võrgustikes.

M is s u g u s e n a  n ä e te  v il is t
la sk o g u  e d a s is t tö ö d ?

A ru: Mul on rahvusvahelised 
kogem used USAst, K anadast, 
Soom est ja Saksamaalt, seal on ahmi
ni- ehk vilistlasliikunune üks täht
samaid ülikooli komponente. Eesti 
on teel kodanikuühiskonda ja kõik 
sellised kodanikuühendused on alles 
lapsekingades. USAs Browni üli
kooli üks ^ /^ « /-sp e ts ia lis t ütles

Lennuliiklusteeninduse AS 
juhatuse esimees Jaan Tamm

mulle, et see on  nagu inglise m uru 
kasvatamine, võtab  kaua aega - 100 
aastat, enne kui asja saab, et see on 
vaevanõudev töö. Meie küm neaas
tane kogemus o n  küll vähene, aga 
asi areneb, eriti viimasel aastal on 
tulnud juurde noori inimesi, kellest 
kaks ka selle laua üm ber, nem ad on 
tulnud üliõpilasorganisatsioonidest. 
Vilistlaskogu tegevus hõlm ab mujal 
maailmas ka tudengeid, ja seda juba 
esimesest aastast, ning eriti USAs ka 
nende vanem aid. K orraldatakse 
palju spordi-, kultuuri- ja muid üri
tusi jne.

T am m : Erineva haridus taustaga 
inimeste m õju ühiskonnas peaks 
olema tasakaalustatud. E t see seni 
nii pole, sellepärast kolmas sektor ei 
arene. Kuni seda ühiskonnas ei tun 
nustata, ei arene see ka edasi. Sama 
probleem  on inseneride liiduga, 
vajalik on laiem  tunnustus, küll 
hakkab siis organisatsioon ka ise 
arenema.

Soone: Kui tegim e vilistlaskon
nas uuringu, süs üks asi, mis välja 
tuli, oli see, et vilistlased ise võiksid 
olla aktiivsemad. Tegelikult peaksid 
muutuma kogu ühiskonna hoiakud. 
Kollektiivsesse tegutsem isse üldse. 
Erialaorganisatsioone meie ülik<x>- 
lis on  10-15, mujal maailmas 100- 
200, ja kõigil neil on  seos vilistla- 
sorganisatsioonidega.

L e im a n n : R õhutaksin  kahte
probleemi, millest ka eelkõnelejad 
rääkisid. Vilistlased on meil veel 
sama räämas kui üm brus, m eie 
keskkond, sam asugused pisut rää
mas oleme om a hinges. Minevik 
pole meist veel kadunud. Seepärast 
pole meist tihtipeale asja aktiivsete 
kodanikena. T udeng  võib täna 
lõpetada ülikooli, ilma et tal oleks 
tekkinud mingit om a rühm a, om a 
seltskonda. Seepärast loodan roh 
kem erialade kaudu lähenemisele, 
inimesi tuleks rohkem  värvata vilist
laskogusse, et saada uueks kvali
teediks kriitilist massi, et vilistlas
kogu seltskond ei piirduks vaid väh
este edukate ja tegusatega. Võib-olla 
lihtsustada vilistlaskogusse astumise 
tingimusil? M inu arvamus on, et sel
les protsessis on  suuresti võ tm epo
sitsioonil teaduskondade dekaanid.

Vestlust juhtis ja ülevaate kirjutas 
M art Ummelas



E ston ia  kaevanduses kaldšahti 
juurutam ise n in g  rekonstrueeri
m ise l teh tud  in sen er iteg ev u se  
eest pälvis E esti Inseneride L ii
dult Aasta Inseneri tiitli T T Ü  
k asvand ik , “E esti P õlevk ivi” 
arendusosakonna juhataja Rein  
Kaarlõp.

Uudse, kaevandusprotsessis kardi
naalseid m uutusi hõlmava tehno
loogia - alustades mäemasinate ja 
inimeste kaevandusse toimetamisest 
ra tastranspord iga n ing lõpetades 
kaeveõõnte toestamisega - juuruta
mine kontsernis jätkub.

Eesti Inseneride l i i t  omistas Aasta 
Inseneri tiitli Eesti Põlevkivi aren
dusosakonna juhatajale Rein Kaar- 
lõpile idee eest, mis tem a enda sõnul 
sündis tal tudengipõlves.

“Tollal kavatseti K abalasse uut 
kaevandust rajada ja taheti kaldšaht 
ehitada, kuid kaugemale plaanitust 
ei jõutud,” räägib Kaarlõp. “Algas 
roheliste liikumine, N. Liit lagunes ja 
õnneks jäi see kaevandus ehitamata. 
Mulle aga idee meeldis ja m a m õt
lesin, et selle võiks Estonias, maail
m a suurimas põlevkivikaevanduses 
ikkagi teoks teha.”

T ööta te  E esti Põlevkivis ligi 
kaksküm m end aastat. Kas püüd- 
site ka vahepeal seda ideed  uues
ti välja käia?

Aeg polnud küps, ei oldud veel 
valmis nii põhjalikeks muutusteks. 
U ue juhtkonna tulekuga läks asi 
käima: tegime majanduslikud arves
tused, kaalusime võimalusi ja otsus
tasime, e t on vaja üle m inna uuele 
tehnoloogiale. K aldšahti kasuta
takse mäetööstuses, eriti väiksema 
sügavusega kaevandustes am m u, 
seega mind novaatoriks selles vallas 
pidada ei saa. Ainult et Eestis p roo
vime seda tehnoloogiat esimest kor
da. Ja šahti ehitamine pole minu ega 
ka üksnes arendusosakonna kollee

gide teene, vaid kogu kollektiivi 
saavutus.

Tahaksin kohe tähelepanu juhtida, 
et kaldšaht pole uudse tehnoloogia 
juures põhiline, see on lihtsalt üks 
lüli rööbastranspord ilt au to trans
pordile üleminekus. Peamine on uus 
puurimis- ja lõhkam istehnoloogia, 
samuti ankurtoestam ise m ehhani
seerimine. Kõik see suurendab tun 
duvalt ka töö tootlikkust ja ohutust, 
andes seejuures rohkem  kasumit.

Uus tehnoloogia on katsetuste alg
staadiumis, kuid juba võib öelda, et 
selle majanduslik efektiivsus võib 
ulatuda kolmekümne miljoni k roo
nini aastas. Uue tehnoloogia evita
miseks kulub vähemalt kaks-kolm 
aastat.

M öödunud aasta detsembris saa
busid välismaalt uued mäem asinad, 
mis aasta jooksul peavad läbima kat- 
setamistsükli, ja selleks kavatseb 
m äekontsern eraldada um bes 50 
miljonit krooni. Investeeringute üld
sum m a uue tehnoloogia  ju u ru 
tamiseks Estonia kaevanduses on  
230 miljonit krooni.

M illiseid uusi ideid  Teil veel 
varuks on?

Kõigepealt tuleb see projekt lõ 
pule viia: palju küsimusi on  veel 
lahendamata. Ja alles siis saab värs
kematest ideedest kõnelda — neid 
aga on mul küllaldaselt. T õsi küll, nii 
suuri muudatusi need ette ei näe. 
Samuti tahan öelda, et m õistan kae
vanduste töötajaid - neile on  prae
gused m uudatused  väga rasked: 
peale kopplaadurite juurutam ise p o 
le ju palju aastaid midagi kardi
naalselt m uutunud. Kui inimesed 
töötavad aastakümneid ühtm oodi, 
siis pole lihtne nii lühikese aja jook
sul üm ber lülituda, nii füüsiliselt kui 
ka psühholoogiliselt on  raske seda 
kõike omaks võtta.

Teie ise  po le  kaevurite perest

Rein Kaarlõp: Aasta inseneri 
t i ite l ei kuulu a inu lt mulle, 
vaid kogu meeskonnale, kes 
aitas idee ellu viia.

pärit, m ik s o tsu sta s ite  saada  
m äeinseneriks?

Juhuslikult. Tahtsin minna õppim a 
autom aatikateaduskonda, aga kon
kurss oli tihe ja sissesaamiseks jäi 
veidi puudu. M äeteaduskonda oli 
vähem  soovijaid, ja et arm eest pää
seda, siis läksin sinna. Afganistanis 
käis sõda ja om a pead N. Liidu eest 
tulle panna küll kellelgi tahtm ist pol
nud. O m andasingi mäenduseriala ja 
see hakkas m ulle pärast järjest 
rohkem  meeldima.

Alustasin mäem eistrina, töötasin 
maa all poolteist aastat. Pärast olin 
tehnikaosakonnas — seal oli väga 
huvitav töö , tuli tegelda kõigega, 
alates projekteerim isest kuni ehita
miseni. Õ ppisin  põhjalikult tundm a 
kaevanduse tööd, ja need teadm ised 
kuluvad mulle praegu marjaks ära. 
K a allm aakogem us tuleb kasuks, 
seal nägin, kuidas E I tohiks töö ta
da. Juba noil aastail oli selge, et 
tehnoloogia on vananenud.

M illal es im est korda m aa alla 
sattusite?

Praktika ajal. Olin Tam m iku kae
vanduses, ja kuna E esti Põlevkivi

Nõnda käib kaldšahti rajamine

kuulus N. Liidu Söetööstuse Minis
teeriumi koosseisu, siis tuli mul tö ö 
tada ka Kuzbassis ühes äärmiselt 
ohtliku kategooriaga revolutsiooni
eelses kaevanduses. H obuseid seal 
küll enam polnud, aga käsitsitöö oli 
küll. Sealsed kaevurid nimetasid se
da K LH -kom plektiks (kirka-labi- 
das-haamer). Ei mingit m ehhani
seerimist. |a  kui võrrelda nende tol
leaegseid töötingimusi meie omaga, 
siis siinsed kaevandused olid lausa 
sanatooriumid!

M uide, kuidas te puhkate? Kas 
teil on m ingi harrastus?

Mulle on alati meeldinud mägedes 
m atkata. A lustasin juba tu d en 
gipõlves. O len käinud Kaukaasias, 
Kesk-Aasias, Kuriilidel, Kamtšatkal. 
Seljakott õlale ja teele. N üüd reisin 
teisele poole -  vallutan mägesid 
Euroopas, seekord jalgrattal. Kus 
võimalik, seal sõidan, kus ei saa, seal 
võib ratta hoiule jätta ja ülejäänud 
m aa jala käia.

O lete  k o gen u d  sp etsia list ja 
perspektiivikas töötaja, teil on  
ü h isk on d lik  tunn ustu s. Kas 
n äete  end tulevikus m õn e suure

m a E esti ettevõtte juhina?
Ei. Juh t olla — see on kutsumus. 

O n  vaja kompleksset m odem ist ja 
näha asju globaalselt. Mulle meeldib 
teha konkreetset praktilist tööd. 
Meeldib projekteerida, kavandada, 
ise ehitada. O m a korteris olen ka 
kõik otsast lõpuni ise planeerinud ja 
ehitanud. O m a maja pole veel ehi
tanud, see ei ole praegu m ajandus
likult jõukohane. H uvi pärast olen 
aga projekte teinud ja isegi eelarve 
koostanud. Kui avaneb võimalus, 
muidugi ehitan maja valmis.

Pere ja lapsed  ka planeerisite 
ette?

(Naerab.) T õepoo lest, üliõpi
laspõlves tõotasin olla neljaküm nen
da eluaastani poissmees, aga kümm e 
protsenti “jäi puudu” . O len nel- 
jakümnckahene, aga perekond on 
mul suhteliselt noor, lapsi kaks: üks 
vne-, teine alles kaheaastane!

Raul Ratman

5 küsim ust Aasta V ilistlasele  2003
Toomas Annusele
T ehnikaülikooli vilistlasena kui 
sageli leiate veel tee om a vanasse  
kooli või m issu g u sed  m u ud  
tegem ised  või in im suhted seo
vad teid  T T Ü ga?

Kahjuks ei ole peale Vilistlaskogu 
koosolekute ja korvpallimeeskonna 
sponsoreerim ise muid aktiivseid 
kontakte olnud.

V ilistlasena olete kindlasti sa
geli m õelnud  sellele, m is oleks 
võinud olla T eie toonases õppes  
teistm ood i, et oleksite om a hili
sem as elus saanud sellest veel 
suurem at tulu, kui olete saanud. 
M illistele  p rob leem setele  asja
dele olete sel puhul m õelnud?

See, rrus tundub, et jäi puudu, on 
ehk eelkõige funktsionaalne finants
alane koolitus ja võõrkeeled. Täna 
peaks seda saama süvendatult õppi
da sõjalise kateedri (mis meil oli 1 
terve päev nädalas) ja nn "punaste” 
ainete asemel.

Suurfirm a juhina, E esti ühe  
edukaim a ettevõtjana, m illiseid  
probleem e näete m eie kõrghari- 
d u ssü steem is la iem alt, kuidas 
see  vastab m eie dünaam ilise ja 
innovaatilise m ajanduse tänas

tele vajadustele? M ida teeksite  
teistm oodi?

Kõrghariduses või üldse erialases 
hariduses paistab olevat tegem ist 
kaunis suure nihkega võrreldes 
töökohtade struktuuriga. Valed p ro 
portsioon id  erialati n ing valed 
suhtarvud kõrghariduse, rakendus
liku kõrghariduse ja kutsehariduse 
vahel. Juhul kui see nii on, raiskab 
see ressursse ja toodab pettum ust. 
Loodame, et eksin.

M issugustes vorm ides näeksite  
enda, teiste vilistlaste k oostööd  
om a aima materiga.? Kas peaks  
see teostum a vaid isik likul ta
sandil, vilistlaskogu kaudu, in se 
neride liidus või m ingites m u u 
des uu tes k oostöövorm id es?  
K uidas o lete  rahul v ilis tla ste  
panuse sen ise  väärtustam isega  
ülikoolis?

Ma ei näe nagu tugevat koostööd 
tehnilise kõrghariduse arendamisel 
vilistlaste ja aima m ateri vahel. Samas 
ei ole mul ka head ideed kuidas seda 
teha.

Kui peaksite andm a n õu  om a  
lähedasele in im esele , tuttavale, 
noorele kolleegile - kuidas is e 

lo o m u sta k s ite  T eh n ik aü lik oo li 
tän ap äevase  õ p p ea su tu sen a  ja 
kas soovitaksite  seda  perspek
tiivse õppekohana?

Sellist n õ u  ei julge anda ning 
kõrgkoole om avahel võ rre lda  ei 
oska, kuna tänapäeval on variante 
tohu tu lt palju.



Poleemiliselt vilistlasliikumise
ideest Ja vilistlaste rollist
Kui välismaal räägivad vilist- 
lasorganisatsioonid aktiiv
selt kaasa nii ülikooli aren
gus kui ka hariduspoliitika 
kujundamises, siis Eestis on 
vilistlasliikumine esialgu 
veel suhteliselt noor ja koge
nematu. Ekslikult nähakse 
sageli vilistlaste esmase 
funktsioonina, seda nii vilist
laste enda kui ka ülikoolide 
poolt, vaid ülikoolide mate
riaalset toetamist. Tege
likkuses on vilistlastel täita 
kümneid erinevaid rolle,
millest ülikool vast rohkemgi 
kasu saaks, kui üksnes 
rahalisest sponsorlusest.

V ilistlaste väärtustam ine on üks 
olulistest teem adest, millega E esti 
ülikoolidel tuleb tänapäeval aina 
ro h k em  kokku  puutuda. O n  ju 
vilistlased faktiliselt ülikooli k lien
d id  ja akadeem ilise  se ltsk o n n a  
liikm ed, keda m itte mingil juhul 
kao tada ei tasuks — pigem  tuleks 
v astastik u ste  k o o stö ö sid em e te  
kaudu arendada välja võrgus tikke, 
m illest tõuseks kasu nii ülikoolile 
ku i ka vilistlastele endale, n ing 
miks m itte ka kogu ühiskonnale.

Vilistlane kui 
ülikooli püsiklient

K õige lihtsam alt võ ttes on vilist
lased tõ ep o o lest kliendid, igatahes 
senikaua, kuni nad pole veel vilist
lasteks saanud ning on endiselt 
ü likoo lide  n im ekirjades. P ä ras t 
lõpetam ist on  nad seega endised 
k liend id . L ih tne  tu ru n d u s tõ d e  
ütleb, e t iga sissetulev klient tuleb 
m uuta  püsikliendiks, et vastasti
kusest suh test võiks tõusta  suure
m a t ja pikaajalisem at kasu m õ le
m ale poolele. K uid  püsikliendiks 
saam ine ei saa to im uda ü h e 
p oo lse lt -  selleks peavad m õlem ad 
osapooled  m idagi loovutam a ning 
loom uliku lt selle eest ka m idagi 
vastu  saama.

T eisisõnu -  selleks, et vilistlased 
säiliksid ülikoolile lojaalsete ja h o o 
livatena ka tu levikus, peaks ka 
ülikool näitam a üles lojaalsust ja 
ho o liv u st o m a vilistlaste suh tes 
n ing  välja tuleks arendada m itte 
ühesuunaline haridusm üügi m udel 
vaid hoop is vastastikuste p a rtn e r
lussuhete võrgustik . K una lojaalsus

väljendub m itm es kom p o n en d is  — 
nii tegevuse sageduses, püsivuses, 
seotuses, ulatuses, pikaajalisuses, 
avatuses kui ka paljudes m uudes 
d im en sio o n id es, tu leks h o o lt  
kanda kõigi nende d im ensioon ide 
eest sam aaegselt.

K üsim us o n  selles, kuidas n ing  
läbi m ille ü likoo l d e fin ee rib  ja 
tahab näha om a vilistlaskogu rolli, 
aga sam uti m illisena kogeb ülikool 
nende organ isa ts ioon ide  vahelist 
suhet. V ilistlased ise ei saa ennast 
ülikoolile peale suruda, kuna selle 
suhte loom isel on võ im  ülikooli, 
m itte vilistlaskonna poolel. H etkel 
aga näeb nii m õnigi E esti ülikool 
o m a v ilis tlaskonnas eelkõige 
fm an tsd o o n o re id , kellega siis 
ühekordsete  transak tsioonide teel 
hüviseid vahetada. A rvan siiski, et 
kapinurka pandud  teenetem ärk  ei 
tekita vastastikust püsisuhet.

P u u d u  o n  „k lien d ik aa rt“ , see 
põhjus, mis annaks kuuluvustunde, 
tagaks in fo liikum ise , k o rre k tse  
teen induse  ja vastastikuse  p ü s i
suhte. P uudub  piisavalt ahvatlev 
„p o rg an d “ v õ i point, m illega v ilist
lasi siduda.

Ühekülgse 
sponsorluse ohud

Tegelikkuses on  p ro b leem  lisaks 
suh tum isele  veel ka nägem uses 
v ilistlaste kaasam ise  tasand ist. 
M ainitud juhul — sponsorluses — 
kaasatakse nad  suhteliselt ebaefek
tiivsel tasandil, s o raha a n n e 
tam ise d im ensioon is. K u id  juba 
vanasõna ütleb, et näljasele tuleb 
p igem  an d a  õng  kui kala. N ii 
m õnigi E es ti ülikool tahaks aga 
kohe kala saada. Ü helt p o o lt o n  see 
ka m õiste tav  ning seletatav m eie 
m ajandusliku  hetkeseisuga — taas 
m e ta fo o re  kasu tades: e t ü ld se
õng itsem a saaks asuda, tu leb  
k õ igepea lt ja lgadel seista, m is 
rahahädas n õ rk en u d  ülikoolidele 
sageli üle jõu  käib. K uid  selge on  
see, et taoline teise püü tu d  kala 
jagam ine ei saa kaua kesta, kuna 
pole lõppkokkuvõ ttes efektiivne.

Ü likooli p o o lt vaadatuna o n  see 
aga isegi ohtlik , kuigi esm apilgul 
võib tunduda  vägagi ahvatlevana. 
T uletagem  m eelde, millisel tasem el 
o n  enam ik  neid riike, kellele 
„ jõukus o n  sülle k u k k u n u d " . 
N äitek s n afta riik ide , N o rra ,

Ü hendem iraad id  jm t tõeline tegija 
välja a rv a tu d , lih trahvas vireleb  
vaesuses, riigis lokkab  k o rru p t
sioon  ja riigid ise n im etavad  naftat 
p igem  n eed u sek s  ku i õnneks. 
O lulist osa m aailm a kullavarudest 
om av V enem aa ei ole siiani suut
nud  m ajandusliku lt jalule tõusta, 
A afrika riigid on veelgi hullem as 
seisus. K üsim us seejuures ei ole 
m itte  r ik k u se  pahelisu ses, vaid 
tem a suure tõenäosusega  vääras 
kasutam ises, kui see ei ole hangitud 
m itte  evolutsioonilisel, vaid ^ e v o 
lu ts io o n ilised  teel, endalegi o o ta 
m atult. E nam asti ei osata  tem aga 
m idag i m õ istlik k u  peale hakata  
n ing  ku lutatakse lih tsalt ära.

Ü likoolil o n  oh t astuda sam asse 
äm brisse. K ui doon o rirah a  laeku
m isel hak a tak se  tegem a m itte  
investeeringuid , m is suudaksid end 
taastoo ta , vaid asutakse rem ontim a 
ruum e, uuendam a m ööblit, soeta
m a võ im sam aid  v ideopro jek to re id  
ja tegem a m uid  taolisi sugugi m itte 
esm a täh tsa id  investeeringu id . 
D o o n o r i äralangem isel on  paari 
aastaga seinad taas lu itunud, pingid 
lagunenud , v id eo p ro jek to rid  läbi 
põ len u d  n ing  ollakse jälle suuresti 
algseisus. Selles suh tes on T T Ü  
V ilis tlaskogu  a s tu n u d  õ igeid  
sam m e, toetades m ärksa olulise
m at - õ ppe- ja teadustegevust.

Tuleks arendada 
oskusteavet

T egeliku lt peaks vähem alt osa 
vahendeid  suunam a investeeringu
teks vastavasse erialasesse kom pe
tentsi, sest vaid selle arendam ise 
kaudu  saavutab ülikool jätkusuut
liku arengu. Paraku  ollakse taas 
silm itsi paradoksiga: vilistlased
teenivad om a kom petentsiga, mida 
ülikoolil hädasti vaja oleks, ülikoo
lile annetam iseks raha, m ida ülikool 
om akorda  sellesam a kom peten tsi 
ostm iseks kulutab. Selline skeem on 
taas ebaefektiivne: raha on  vahend 
võ i vahendaja, igasugune vahen
dam ine aga, olgu siis tegem ist soo- 
juskandjaga energeetikas või m ak
susüsteem iga m ajanduses, on  ebae
fektiivne. O skusteabe arendus loob 
u u t väärtust kogu ühiskonnale, raha 
ü h e s t ta sk u st teise tõ s tm in e  — 
näiteks ka Eestis staatuse näitajaks 
olev börsil m ängim ine — üldiselt 
vaid üksikjuhtudel.

N ing  ka vilistlastel oleks sageli 
o lu liselt odavam , m eeldivam  ja 
lih tsam  jagada ülikooliga om a 
kom petentsi, kui see äritehingute 
kaudu  rahaks konverteerituna  
suurte kulutustega sama kom pe
ten ts i sisseostm iseks annetada. 
A kadeem iasse, selle laiem as 
m õistes, kuulum ine on auasi. 
Tuleks vaid luua sobivad sidemed 
n ing  tingim used n ende  to im i
m iseks. Sam uti saaks sel juhul 
kaasata ka neid vilistlasi, kel kom 
p e ten ts i ja e lukogem ust jagub 
m itm e eest, kuid rahalisi võim alusi 
toetam iseks napib.

Ookeanitagune 
kogemus

L õpetu seks to o n  vaid m õned  
näited minu teise aima mateni — 
McGill University — po o lt vilistlaste 
kaasam isest erinevatel tasanditel. 
A lustagem  ülikooli toetam isest, kui 
sellest juba ee lpoo l ju ttu  oli. 
E siteks on võim alik  E 3 e 
„O p p ek o g em u se  laiendam ise 
program m i1' kaudu vahetult üliõpi
lastele kogem usi jagada: külalislek- 
to rid  loengutes, tudengite m en
torid  kõige erinevam atel tasemetel, 
ülikooli tarbeks erialaspetsialistide 
e ttevalm istam ises kaasalööm ine, 
konverentsidel esinem ine, fookus- 
grup id  ja diskussioonid, praktiku
m ide ja ku rsusep ro jek tide  ning 
lõ p u tööde  juhendam ine, ülikooli 
erialaorganisatsioonide töös kaasa
rääkim ine -  kõik variandid võim al
davad vilistlase praktilise ja aka
deem ilise kogem use o tsest üle
kandm ist õppekeskkonda. Lisaks 
tegu tsevad  v ilistlased  veel uute 
üliõpilaste nõustajatena pärast üli
kooli astum ist n ing abistavad neid 
hiljem  töökohtade ja praktikavõi- 
m aluste leidmisel.

E rald i on loodud  eri tasem e lõpe
tajate võrgustikud -  MBA Rahvus
vaheline V õrgustik  ja B C om  
Rahvusvaheline Võrgustik. N ende 
võrgustike kaudu peaks vilistlaste 
tö ö suh ted  kulgem a oluliselt liht
sam ini kui form aalsete otsingute 
läbi. Ü likooli po o lt on loodud ka 
eraldi MBA portaal, kus kõigil 
üliõpilastel ja vilistlastel on võim a
lik om avahel suhelda, töö- ning 
äripakkum isi vahetada ja erialast 
in fo t saada.

N ing alles viim asena tuleb raha
line toetus — seejuures on  võim alik 
m äärata om a toetuse siht n ing osa 
saada kogu toetuse kaudu käivita
tud protsessi juhtim isest. Rahalised 
toetused on seejuures jagatud ära 
kuude erinevasse kategooriasse.

Paljudest n e is t v ilis tlaspro jek- 
tidest ülikool o tsest kasu ei saa, 
kuid saab kasu kaudselt -  ülikooli 
edukuse kriteerium iks o n  tem a 
vilistlaste edukus. M ida edukam  on  
lõpetaja, seda edukam  o n  ka 
ülikool. N ing seda nii otseses kui 
kaudses m õttes: m itte ainult statis
tika kaudu, vaid tänulikud lõpeta
jad säilitavad sidem ed om a üli
kooliga ka tulevikus n ing toetavad 
teda nii rahaliselt kui om a oskus
teabega. Ü likool hoolib  neist ja 
nem ad oma ülikoolist. Suhe on  
vastastikune. V ilistlased paiknevad 
ülikoolis aukoha l ja m ängivad 
ülikooli arengus olulist rolli, n ing 
see kajastub isegi veebis, kus kohe 
esiküljel on  to o d u d  eraldi lõige 
„Vilistlaskond ja arendustegevus". 
Vilistlased ei ole kulu. N ad  on 
investeering. N a d  arendavad  
ülikooli ja ü likoo l om akorda  
arendab neid.

Seega tasuks ka  E esti ülikoolidel 
olukorras, kus eluaegne õpe o n  
olulisust juurde saamas ning ka 
väga lih tsustatu lt öeldes “endised 
kliendid” taas tagasi pöörduda võ i
vad, pisut järele m õelda töö  üle 
oma vilistlastega. E sim ene sam m  
on astu tud  -  v ilistlaskogud  on  
loodud. N üüd  tuleks hakata liiku
ma e tte i^ T n u ü tm ä  om a Suhtum ist 
ja mõtteviisi, seejuures nii ülikooli 
personali, vilistlaste kui ka üliõpi
laste seas. V ilistlaskogu üksi seda 
teha ei suuda. K aasa peab tulema 
ka ülikool. T uleb  m õista, e t vilist
laseks saam isega ülikooli suhe om a 
tudengiga m itte ei lõpe, vaid läheb 
üle uude, kahepoolselt p roduk ti
ivsesse faasi. M ida varem  aga vas
tastikuse suhte kasulikkust m õ iste 
takse, seda parem  kõigile.

Ivar Soone
TTÜ lektor, 
doktorant, 
majandus
teaduskonna 
vilistlane

Aasta Vilistlase '2004 austamine 
TTÜ nõukogu pidulikul istungil 

reedel, 17. septembril 
kell 14.00 TTÜ aulas.

Aasta Vilistlase valib TTÜ Vilistlaskogu juhatus 
septembri algul.



TTÜ V ilistlaskogu tenniseturn iir
on reedel, 20. augustil 2004 algusega kell 10.00 
Rocca ai Mare Onistar Tennisekeskuses. 
Tenniseturniiri toetab  Eesti Ühispank

■ ■

TTU
Arengufondi
Vilistlas-
kapital
1999. aastal asutasid T T Ü  A ren g u 
fond i V ilis tlaskap ita li 7 T T Ü  
v ilistlast:

T o o m as  A n n u s , V ä in o  K a ld 
o ja , T o o m a s  L u m a n , Jü r i M õ is , 
A n d re s  S arri, O la ri T aa l ja  K o it 
U us.

N ad toonitasid vilisdaskapitali 
asutamislepingu allkirjastamisel, et 
on  edukad om a tegevuses ning soo
vivad, toetades isiklike rahaliste 
vahenditega Tallinna T ehnika
ülikooli, kaasa aidata kõrghariduse 
arendamisele.

A astatel 2000—2003 liitusid asuta
jatega A in  H a n s c h m id t ,  O la f  
H e rm a n , U rm a s  K aarlep , L e m 
b it K irsm e, A are K its in g , A rsi 
K ook, T õ n u  K o p p e l, A lar K roo- 
d o , E lm a r  K ru u sm a , T ii t  K u u li, 
A u g u s t K ull, A ivar L e h tm e ts , 
R o b e r t  L e p ik s o n , A a d u  
L u u k a s , R a in  L õ h m u s , E g o n  
M a ts , In d r e k  N e iv e lt, J a a n u s  
O tsa , E n d e l P a lla , T õ n is  P a lts , 
J a a n  P il le s a a r , M e h is  Pilv , 
H e in o  R aivet, M a it S ch m id t, 
U rm a s  S epp , A rn o  Sillat, T a rm o  
S u m b e rg , T o o m a s  T a m sa r , 
T õ n u  T o o m ik , A in T ro m p , 
T o o m a s  T u u l, P e e te r  V ilip u u , 
I n d r e k  V a n a se lja  ja  V ello  
V ä in sa lu .

T T Ü  A re n g u fo n d i V ilis tla s- 
k ap ita l on  jä tkuva lt avatud  liitu 
ja te le  !

V i l i s t l a s k o g u  

s t i p e n d i u m i d
1998. aastal asutas Vilistlaskogu 

üliõpilasstipendiumi, kaks stipendi
um i määratakse igal sügisel avaliku 
konkursi korras kahele kõrge õppe
edukuse ja ühiskondlikult aktiivse 
eluhoiakuga bakalaureuseõppe 
üliõpilasele.

1999 aastal asutati koostöös audii
to rfirm aga AS K P M G  E ston ia  
Peeter Riida nimelised stipendiu
mid.

V ilistlaskogu  2003. a a s ta  üli- 
õ p ila ss tip e n d iu m id  m ä ä ra ti ehi- 
tusteaduskonna üliõpilasele R a im o  
R a u d se p p a le  ja infotehnoloogia 
teaduskonna üliõpilasele In g r id  
V uksile.

P e e te r  R iid a  n im e lis e d  s t i
p e n d iu m id  määrati m ajandustea
duskonna m ajandusarvestuse m a
gistriõppe üliõpilasele In d re k  L ii- 
verile  ja bakalaureuseõppe üliõpi
lasele K erli T o m in g ase le .

Vilistlaste tenniseturniirist

Meenutus V ilistlasba llilt 2003

Vilistlaste tenniseturniir sai aluse
1998. aastal, kui tähistati T T U  asu
tamise 80. aastapäeva.Nüüdseks on 
peetud kuus turniiri ja kuna vilistlas
te huvi turniiri vastu on aasta-aastalt 
kasvanud, siis ees ootab seitsmes 
kohtum ine tenniseväljakul. Turniire 
on  läbi viidud erinevate süsteemide 
järgi: võitjaid on välja selgitatud 
“igamehe paarismänguga” ja 1999. 
aastal võisteldi ainult üksikmängu
des. Meesmängijad võistlesid kahes 
vanuseklassis: kuni 45aastased ning 
45aastased ja vanemad. Naismängi- 
jaid jagus ühte vanuseklassi.

Osavõtjate hulgas on olnud Eesti 
tennisemeis treid - Eerik Kedars ja 
Ants Juhvelt, samuti E O K  endine 
p residen t T iit N uudi, praegused 
T f Ü  professorid  A ndres Õ pik, 
Paul Suurvarik, Alari Purju. Aktiiv
selt on  osalenud K ersti K raas, 
K ain t Reimets, Heino Raivet, Ardo 
Ojasalu, Toomas Sõmera jt.

T T Ü  Vilistlaskogu finantseerib 
vilistlaste tenniseturniire om a eel

arvest. T änu vilistlaste aktiivsusele 
on leitud sportliku tegevuse laienda
miseks sponsoreid. N üüd võib aas
tas ühe turniiri asemel läbi viia kaks. 
Kas teha sõpruskohtum ine T T Ü  ja 
Tartu Ülikoola vilistlaste vahel või 
kohtuda talvel vilistlaste siseturniiril, 
selles suhtes peaks veel m õtteid 
mõlgutama. Praegu on õige aeg teha 
ettepanekuid järgmiseks vilistlaste 
turniiriks, mis to im ub trad it
siooniliselt 20. augustil 2004 aastal.

H ead harju tam ist ja oo tam e 
vilistlasi-tennisiste osalema augusti 
turniiril.

Valdur Topaasia 
TTÜ Vilistlaskogu tenniseturniiride 

peakohtunik

Tennise kõrval on Tehnikaülikooli vilistlaste seas au sees ka 
korvpall. Pilt on aastast 2001, kui KAPA meeskond, kuhu 
kuu lub  samuti TTÜ vilistlasi, tähistas oma 50. aastapäeva.

Sel krõbedal talvisel no
vembrikuu reedel leidis Tal
linna Tehnikaülikooli seinte 
vahel aset üks meeliülendav 
ja rõõmus üritus, mis püsib 
veel nii värskelt meeles. 
Tehnikaülikooli vilistlaste 
suursündmus -  vilistlasball, 
mis juba järjekorras neljas.

Kuigi õpin veel Tehnikaülikoolis, 
sedapuhku küll magistrantuuris, ei 
tekkinud mul mingit tõrget osale
maks sel suurejoonelisel üritusel. 
Vilistlane on vilistlane, olgu ta siis 
pensionil või keskeas. Seega võis 
ballil kohata m itm e erineva gene
ratsiooni inimesi, see oli igati vahva.

Tants meelitas 
põranda täis

Tõsiselt meeldiva pildina sööbis 
mällu see, kui Tehnikaülikooli aula 
tantsupõrand  täitus külalistega ja 
seni puupüsti püsinud seinaäär tüh
jenes. Peeter Sauli taidurlik orkestri 
juhtim ine meelitas tantsijatest välja 
parim a, nii et algul tekitasid kade
dust iseenda puudulikud tantsuko- 
gem used. Muusika, mis lausa meel
itas tantsupõrandale, sundis aga 
peagi eirama kogemuste puudu
m ist ning peagi lendlesin enda ülla
tuseks tantsupõrandal ringi minagi.

K ogu õhtu oli väga professio
naalselt üles ehitatud, hõlm ates 
e tteaste id  erinevatele m aitsetele.

Liina Alu 
TTÜ Keemia-ja 
Materjaliteaduse 
vilistlane aastast 
2002
TTÜ m agistrant

Avakõned pidasid Tehnikaülikooli 
rektor A ndres Keevallik ja vilist
laskogu juhatuse esimees T oom as 
Luman. L aulukülakosti pakkusid 
Pirjo L evandi ja Jassi Z aharov. 
M odernse tan tsup rog ram m iga  
üllatas Prodance.

Jään pikisilmi ootam a selle aasta 
balli lootes, e t järgmisel aastal näen 
saalis rohkem  om a kalleid ea
kaaslasi.

T T Ü  V i l i s t l a s k o g u  

k o n t a k t a n d m e d :

E h i t a j a t e  t e e  5 ,  

T T Ü  p e a h o o n e  

I V  1 0 1 ,

t e l e f o n :  6 2 0  3 4 9 8 ,  

e - p o s t :  v i l i s t l a s -  

k o g u @ e d u . t t u . e e

mailto:kogu@edu.ttu.ee

